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Ob II. kongresu
Ljudske prosvete Slovenije

V dneh od 28. do 31. januarja 
1950 je bil v Ljubljani II. kongres 
Ljudske prosvete Slovenije, ki mu 
je prisostvovalo 616 izvoljenih de
legatov iz vseh krajev naše repub
like in nad 120 gostov — predstav
nikov oblasti, kulturnih in znan
stvenih ustanov, JA ter zastopnikov 
izz^a meja živečih Primorcev, Ko
rošcev ter Porabskih Slovencev.

Na tem kongresu je poročal 
tudi podpredsednik Izvršnega od
bora LPS tov. Franc Kimovec — 
Žiga o nekaterih osnovnih nalogah 
Ljudske prosvete.

Najprej je poudaril značilnost 
časa, v katerem se vrši kongres. 
Z ekonomskimi in političnimi po
datki je osvetlil sedanjo dobo in 
ugotovil predanost delavcev, kme
tov in delovne inteligence stvari
socializma.

Potem, ko je dejal, da je orga
nizacija Ljudske prosvete med 
dvema kongresoma delala predvsem 
na organizacijskih vprašanjih in 
pri tem često poenostavljala vse
bino, kvaliteto in idejno borbo, je 
prešel na notranjo demokracijo v 
ljudskih prosvetnih organizacijah. 
Naglasil je, da je treba društvom 
zagotoviti možnost, da razvijajo 
lastno iniciativo v vseh smereh 
kulturno-umetniškega in splošno iz
obraževalnega udejstvovanja, da 
zberejo v svojih vrstah vse tiste, 
ki jih veseli katero koli področje 
in poleg teh še širok krog ljubi
teljev posameznih panog kulturno- 
umetniškega udejstvovanja. Sile 
društev je treba sprostiti in jih ne 
vezati samo na direktive. Upravni 
odbor društva ne sme biti le boljši 

s}a!)?i izvrševalec direktiv, ki 
Jih dobiva od raznih usmerjeval
cev, kajti to niso dobre osnove za 
razmah ljudske prosvete. V tem 
p gledu smo že doslej mnogo gre
di zaradi preveč nekritičnega po

snemanja vzorov iz SZ. Ljudsko 
prosvetno delo je med važnimi 
sredstvi, ki seznanja naše ljudi 
zlasti na deželi s socialistično stvar
nostjo. Ljudsko prosvetni aktivisti 
so in bodo pri tem često naleteli 
na borbo mišljenj v celi vrsti kon- 
kretnilr vprašanj, pri tem pa so 
nekateri zamenjali argumentirano 
diskusijo s koniandiranjem, kpr je 
sicer mnogo preprostejše, zato pa 
tudi onemogoča uspehe. Osnovne 
važnosti za dober napredek kultur- 
no-umetniških društev je dober od
nos kultu rno-prosvetnega aktiva do 
ljudi. Prisluhniti moramo razpolo
ženju množic, odkrivati in razvijati 
revolucionarne zamisli mnogih do
bronamernih strokovnjakov, ki jim 
njihovo iniciativnost sem ter tja 
utesnjuje ozek, premalo razgledan 
aktivist. Nikoli ne smemo izgubiti 
izpred oči, da sloni vse delo Ljud
ske prosvete na dobri volji dru
štvenih članov, zato pa vsako ad
ministrativno komandiranje, ki ni 
z ničemer utemeljeno, rodi odpor, 
ki se odraža v nedelavnosti dru
štva.

Kar se tiče tematike množične, 
narodne in partizanske pesmi, se 
ne razvija tako, kakor to zahtevajo 
potrebe delovnih ljudi. Toda dani

ysiJ Pogoji, da se bo v bodoče 
tudi to izboljšalo. Razne oblike 
nase kulture in velika družbena 
odgovornost pri oblikovanju pra- 
veSf socialističnega človeka
zahtevajo, da se v bodoče organi
zirajo temeljite kritične diskusije.

Goriška oblast je posebno zgo
voren primer, koliko škode prinaša 
birokratski centralizem in šablon
sko prenašanje direktiv. Sicer ima- 
jno zdaj v goriški oblasti lOt dru
štvo, toda to ne odgovarja realnim 
možnostim, saj jih je bilo pred prvo 
svetovno vojno skoraj 500. Kar se 
lice. listov, ima goriška oblast 1 
tednik, ljubljanska 5 lokalnih li
stov, mariborska pa poleg dnevnika 

lokalna lista in kulturno-po- 
liucno revijo. Prav tako goriška 
oblast nima nobenega poklicnega 
m polpoklicnega gledališča, ljub
ljanska pa brez Ljubljane 4 in r 
snovanju _ se enega, mariborska 
oblast pa ima poleg opere in drame 
v Mariboru še ptujsko in ruško 
sindikalno gledališče. Tudi pri šti
rih republiških revijah SKUD so iz
vajalci iz goriške oblasti nastopili 
šele na četrti reviji. Za to smo vsi 
odgovorni in to moramo popraviti.

Govoreč o kritiki je ugotovil, da 
je zlasti ni tam, kjer je najbolj 
Potrebna, to je v naših društvih pri 
Pripravljanju posameznih sporedov 
Id po izvajanih javnih nastopih. 
Kolikor je kritike, je z malo izje
mami _ šablonska. Več kritike je 
nenapisane in ta je mnogokrat 
uničujoče kratka in mnogokrat 
ubija voljo za delo. Kritika mora

izhajati z načelnih pozicij in se 
boriti proti oviram sovražnega idej
nopolitičnega vpliva. Pri tem mora 
ločiti prave sovražnike, redke posa
meznike od ogromne večine dobro
namernih, v svojih razmišljanjih 
mestoma nejasnih, a strastnih lju
biteljev posameznih panog kultur- 
no-umetniškega udejstvovanja, ki 
jim je treba pomagati, da se do
kopljejo do pravilnejšega gledanja. 
Naši lokalni časopisi bi morali vsaj 
registrirati vsako količkaj pomemb
no kulturno-prosvetno prireditev, 
razen tega pa začeti s kritiko, če
tudi bo v začetku še nebogljena in 
nepopolna, da le ni maščevalna, 
ubijajoča in naši stvarnosti nasprot
na. Naša kritika mora pomagati 
reševati predvsem dvoje osnovnih 
vprašanj napredka naših kulturno- 
umetniških društev — spremljati 
in usmerjati mora idejno politično 
rast celotne dejavnosti kulturno- 
umetniških društev, nenehno razvi
jati, izpopolnjevati in dograjevati 
umetniško raven interpretacije jav
nih nastopov s področja kultur- 
no-umetniškega udejstvovanja ter 
znanstveno in strokovno pogloblje
nost s področja izobraževanja.

Vedeti moramo, da je treba za 
pravilno kulturno politiko razgibati 
najširše množice naših ljudi. Metode 
vodstva in usmerjanja morajo po
stati mnogo demokratičnejše, ker je 
zavest naših ljudi temu dorasla, 
kar očitno dokazujejo rezultati ra
sti ekonomskega socializma, to je 
izvrševanje nalog petletke.

Nato je spregovoril o stanju 
knjižnic in njihovi problematiki in 
nakazal potrebo, da se v večjih 
krajih več manjših knjižnic združi, 
ker bi pod pametnim vodstvom 
lahko opravile zelo pozitivno vlogo. 
Govoreč o izobraževalnih tečajih 
je referent poudaril, da je te te
čaje treba gledati kot sestavni del 
revolucionarnega procesa, ki se je 
začel v mnogih naših vaseh že v 
stari Jugoslaviji, se na široko raz
mahnil v naši ljudski revoluciji ter 
se nadaljuje danes v neizprosni 
borbi za socialistično kmetijstvo. 
Omenjajoč ljudske univerze kot 
višjo obliko posredovanja znanja 
širokim slojem delovnih ljudi, je 
tov. Kimovec ugotovil, da doslej še 
niso napravile večjega koraka da
lje, čeprav imamo v tem pogledu 
nekaj deloma celo progresivne tra
dicije. Izkušnje nas učijo, da bo 
treba ljudskim univerzam dati 
trdno organizacijsko obliko, zlasti 
glede predavateljev.

Glede na to, da so vsi uspehi 
ljudsko prosvetnega dela odvisni od 
pripravljenosti množic, je referent 
spregovoril o dolžnostih prosvetnega

aktivista, ki se mora neprenehoma 
izpopolnjevati, vztrajno učiti sebe 
in množice, oborožiti se z vsem, kar 
nam naša stvarnost že nudi. Ljud- 
sko-prosvetni aktiv bi si moral ogle
dati vsaj vsako pomembnejšo gle
dališko predstavo v poklicnih gle
dališčih, se po možnosti udeleževati 
koncertnega življenja, obiskovati 
razstave, študirati kritike in orga
nizirati diskusje o njih, da si bo 
izšolal okus, spoznal domačo in 
napredno svetovno kulturo in umet
nost, vzljubil svoje delo in začutil 
še večjo odgovornost pred ljud
stvom in zgodovino. Ni dovolj čitati 
»Obzornik« in se ravnati po pobu
dah. ki prihajajo v eni ali drugi 
obliki od raznih strani. Pri delu je 
treba misliti, mnogo misliti z lastno 
glavo ter iskati pobud pri največjih 
naših kulturnih velikanih. Nikoli 
ne smemo dopustiti, da nas prevla
da samozadovoljstvo, ki pomeni ko
nec vsakega napredovanja.

Ko se odloča o tem, kaj bi igrali, 
peli itd., je treba poseči po resnič
nih umetninah najprej našega na
roda, dalje ostalih narodov Jugo
slavije, potem pa iz'zakladnice ob
čečloveške kulture. Popolnoma je 
treba opustiti vulgalizatorje socia
lističnega realizma, ki so spreme
nili ljudi v plakate, ki govore samo 
še v parolah. Takih del smo v 
polpretekli dobi nekritično preveč 
prevedli iz sovjetske literature in 
igrali na naših odrih.

Ne more dobro delati tak Ijud- 
sko-prosvetni aktivist, ki se ni po
globil v široko Ijudskodemokratič- 
no, pri tem pa strogo načelno linijo 
naše Partije, ki je obrazložena 
v referatu tov. Djilasa in izražena 
v sklepih resolucije IH. plenuma 
CK KPJ »O nalogah v šolstvu«.

Govornik je tudi poudaril naloge 
Ljudske prosvete v odnosu na za
mejske Slovence. V njihovem tež
kem in neenakem boju mora nu
diti bratom čim več pomoči.

Ljudsko prosvetno delo pri nas 
je po svoji družbeni funkciji del 
celotnega revolucionarnega procesa, 
ki ga danes preživljamo. Kdor mi
sli, da naj Ljudski prosveta služi 
samo izobrazbi ali, samo izbranim 
kulturno-umetniškim učinkom ali 
samo zabavi, še danes ne razume 
njene vloge. Ljudska prosveta za
jema vse to in še več, a ne pri
pravljeno kot jed enolončnico, mar
več kot izbor skrbno izbranih, 
dobro, z ljubeznijo in znanjem 
pripravljenih jedi.

Tovariš Kimovec — Žiga je na 
koncu postavil, da so Fronta in 
druge organizacije doslej premalo 
napravile za pravilno vrednotenje 
dela Ljudske prosvete ter širjenje 
in organizacijo društev posebno na 
vasi. Tega sicer ni mogoče doseči 
čez noč, vendar bomo s pomočjo 
našega vodstva tudi tu prišli 'do 
rezultatov, ki bodo vredni naših 
narodov.

X oDenili oborov
podružnic prosvetnlb delavcev

V preteklem mesecu so imele 
občne zbore nešolske podružnice 
sindikata prosvetnih delavcev.

V splošnem upravni odbori po
družnic občnim zborom niso posve
tili dovolj pozornosti. Priprave so 
bile površne, pravilnika o izvedbi 
občnih zborov ponekod sploh niso 
preštudirali, poročila so bila v več 
primerih malomarno sestavljena in 
preveč splošna, upoštevani niso bili 
vsi sektorji dela, niti ni bila v 
poročilih zajeta problematika po
sameznih ustanov. Delo podružnic 
večinoma ni bilo prikazano z gle
dišča političnih dogajanj, marveč je 
bilo naznačeno samo z naštevanjem 
suhoparnih dejstev. Diskusije so 
bile medle dn pomanjkljive in so 
le malo osvetlile sindikalno delo.

Nekaj podružnic pa je le lepo 
pripravilo občne zbore. Dober pri
mer dela za bodoče poslovno leto 
je nakazala podružnica Radia, ki 
je pravilno znala povezati resolu
cijo CK KPJ z nalogami svoje 
ustanove.

Nekaj nalog Radia
Vemo, da bodo v letu 1950 mno

gi delovni kolektivi petletni plan 
že izpolnili, da so v tem letu nadvse 
važne naloge zvezane z našo ka
pitalno gradnjo, z dvigom življenj
skega standarda in da je končno 
velik poudarek na ljudski prosveti. 
Vse to nam pove, čemu bo moral 
kolektiv na radiu posvečati največ 
pozornosti.

Letos^ bo začel tudi obratovati 
nov, močnejši oddajnik. Z deset in 
pol urnim dnevnim programom bo 
kapaciteta oddajnika premalo izko
riščena.

Vse to nam narekuje, da že letos 
podaljšamo radijski program tako, 
da bomo poleg jutranjega sporeda 
oddajali tudi še nepretrgoma od 
12 do 24 ure.

Ce hočemo izvesti to nalogo je 
potrebno;

Po govorni plati zvečati število 
gospodarskih oddaj za dve tedensko, 
biti pri poročilih hitrejši, aktual
nejši, originalnejši in k poročilom 
pripravljati posebne komentarje. 
Oddaja radijskega feljtona na pro
gramu tedensko, uvesti še eno pre
davanje v vrsti oddaj Ljudske uni
verze, pripravljati tedensko vesel 
večer, začeti s posebno oddajo, ki 
nas bo tesneje vezala s poslušalci, 
oddajo »Odprimo pošto naših do
pisnikov« izboljšati in jo oddajati 
tedensko, nenehno skrbeti za kvali
tetne oddaje, poglabljati in anali
zirati probleme in iskati nove ob
like oddaj in hitrega poročanja, 

- zvečati število slušnih iger tako, da 
bodo vsak mesec po dve v našem 
programu.

Po glasbeni plati povečati število 
oddaj, v katerih bodo sodelovali 
naši najboljši glasbeniki in pevci, 
poglobiti stik z izvajalci in vnesti 
v njihove programe več radijske 
programske politike, skrbeti za kva
liteto domačih ansamblov, začeti z 
vajami komornega zbora, povečati 
v celotnem programu procent lahke 
glasbe, oddaje resne glasbe pa na
praviti zanimivejše in dostopnejše 
najširšemu krogu poslušalcev (s pri
mernimi komentarji).

Po organizacijski plati ustano
viti poseben umetniški svet, utrditi 
in razširiti mrežo dopisnikov ter 
postaviti stalne dopisne centre, or
ganizirati stalne programske kon
ference s predstavniki naših poli-

Zahvala prosvel. delavcev odličnemu 
sekretarju OK KPS tov. J. Tramšku

Dragi tovariš sektretar!
Ko odhajaš iz Ljutomera, Ti 

okrajni odbor Sindikata prosvetnih 
delavcev v Ljutomeru izreka za 
delo, ki si ga izvršil za naše pro
svetne delavce, iskreno zahvalo.

V času, ko si bil sekretar okr. 
komiteja KPS v Ljutomeru, je naš 
sindikat s Tvojo pomočjo dosegel 
take uspehe, da ga je RO SPD za 
Slovenijo priznal za najboljšega v 
Sloveniji.

Ti uspehi so bili mogoči zaradi 
tega, ker smo pri Tebi našli polno 
razumevanje za nujnost kulturnega

dviga ljudskih množic in ker si 
vedno razumel potrebe prosvetnih 
delavcev ter se vsestransko trudil, 
da se jim je izboljšala življenjska 
raven. Vedno si nam nudil tudi 
pomoč pri našem ideološkem dvigu, 
kar se je seveda močno odražalo 
pri našem delu.

Noben okraj v Sloveniji ni iz
dajal takih ukrepov v dobro pro
svetnim delavcem kot, po Tvoji 
zaslugi, naš.

Za vso Tvojo veliko skrb — 
hvala!

Sindikat prosv. del.
Okr. odbor Ljutomer

tičnih forumov, ministrstva za zna
nost in kulturo, z glasbeniki, 
književniki in gledališkimi sode
lavci, vzpostaviti čim tesnejše so
delovanje z vsemi našimi vidnejšimi 
znanstveniki in književniki.

Posebne naloge pa čakajo vse 
naše člane ob dneh otvoritve no
vega radijskega doma in novega 
oddajnika, ko bomo organizirali 
razstavo.

Vse gornje naloge za leto 1950 
pa bo mogoče izvesti le tedaj, če 
bodo urejene študijske naprave in 
ojačevalnice, če bomo imeli zadost
no število gramofonskih plošč in 
folij, magnetofonov in gramofonov 
in končno tudi zadostno število kva
litetnega kadra. Kader bomo do 
neke mere lahko tudi sami dvignili, 
saj so v načrtu stalni izpopolnitveni 
tečaji.

Radijski program 
v številkah
Marsikdo izmed poslušalcev ra

dia si težko predstavlja, kaj po
meni tedenski program, ki ga radio 
oddaja. Deset in pol ure dnevno, 
to se pravi vsak dan 660 minut ob 
nedeljah pa 930 minut. Tedensko bi 
torej naši poslušalci lahko sedeli 
pri svojih apaialih 83 ur in 50 mi
nut. Vsega vsi ljudje ne poslušajo, 
tudi ni namen radia ta. da bi vse 
poslušali, pač pa vsakdo tisto kar 
hoče in kar ga zanima. Pri radiu 
pa morajo ves ta program le pri
praviti.

Vsak teden morajo pripraviti 
uredništva ves program, ki razpade 
v govorni in glasbeni del. Glasba 
v sedanjem radijskem programu 
zavzema tedensko 60 ur 20 minut 
časa, govorni del pa 25 ur 30 minut 
(od tega je 3 ure 30 minut poročil 
Radia Beograd).

Glasbeni del programa zahteva 
torej okrog 1300 plošč, oziroma 
krajših in daljših glasbenih del, 
pesmi. ..

Govorni del pa bi težko prepi
sali na 5'00 normalnih strani, pisa
nih na stroj. Vse tekste, ki jih v 
enem tednu preberemo pred mi
krofonom, bi težko spravili na 50 
strani normalnega časopisnega for
mata naših dnevnikov. Približno 
tretjino tega so poročila, tretjina 
odlomki iz knjig in publikacij, tre
tjina pa originalni sestavki (pre
davanja, reportaže).

☆
Kljub nedelavnosti podružnice, 

moremo med razmeroma uspele 
občne zbore šteti tudi občni zbor 
»Triglav filma«.

Z lelnega občnega 
zbora Triglav filma
Sindikalno delo se med ljudmi 

od filma le počasi razvija. Vsako 
leto si obetamo izboljšanje, na 
letnih skupščinah pa ugotavljamo 
vedno iste pomanjkljivosti. Vendar 
je bila letošnja skupščina dne 26. 
januarja precej razgibana, čeprav 
ni zajela vseh sindikalnih proble
mov, med njimi celo takih ne, ki 
jih očitno nakazuje znamenita re
solucija III. plenuma CK KPJ.

Predsednikovo poročilo je bilo 
kratko, vendar je pogumno poka
zalo na poglavitni vzrok mlahavega 
in brezperspektivnega dela organi
zacije: majhna politična razgleda
nost članstva, ki nima svojega izvo
ra zgolj v famozni »apolitičnosti«, 
ampak predvsem v pomanjkljivi 
ideološki pomoči, ki jo dajejo oz. 
bolje ne dajejo politično razgledani 
tovariši, predvsem pa kulturniki.

Tudi poročilo tajnice ni moglo 
mimo očitnih nedostatkov, ki so: 
pomanjkanje sindikalne zavesti, po
manjkljiva organizacija dela, pre
majhna skrb za zdravstveno in teh
nično zaščito delavstva, nekoordi- 
niranje sindikalnega dela z delom 
uprave. In vendar je tajnica mogla 
naglasiti, da je s tem kolektivom 
delo možno, da je njegova večina 
delovoljna, da so mnogi posamez

niki, med njimi so trije udarniki, 
dosegli naravnost odlične rezultate. 
Posebno so se izkazali pri prosto
voljnem delu, kjer je njihov pri
spevek nad 10.000 ur poleg 7600 de
lovnih ur na lastnem provizoriju, 
in pri znižanju polne lastne cene.

Iz prav dobrega blagajniškega 
poročila smo posneli, da šteje danes 
podružnica 246 članov, ki pa dokaj 
neredno plačujejo članarino. Disku
sija, ki se je razvila po poročilih, 
je bila dokaj živahna in je delno 
zajela tudi stvari^ ki smo jih v teh 
pogrešali. Žal pa so se oglasili le 
redki od tistih, ki sicer menda na 
vseh nepravih mestih diskutirajo 
o nepravilnostih. Eden od disku- 
tantov je celo ugotovil, da se v 
podjetju toliko časa ni nič napra
vilo, da se je marsikoga polotila 
resignacija in kaže sedaj svojo ne
zadovoljnost le še z nedisciplino. 
Diskutanti so ugotovili, da je obisk 
ideološkega kot tudi strokovnega 
študija minimalen, dočim je bil 
prva leta skoraj stoodstoten. Zakaj? 
Ker so bila predavanja zanimiva, 
točna in redna. Če pa popušča do
slednost pri vodjih študija, je 
nujno, da popušča tudi pri ostalem 
članstvu. Prav tako je bilo ugotov
ljeno, da je bila tarifna komisija 
neokretna, tovarišem ni pojasnje
vala uredb in jih ni povezovala z 
upravnim vodstvom, ti pa se zato 
tudi ^ niso v dovoljni meri nanjo 
obračali, ko so ugotavljali, da iz
dane odločbe niso vse v skladu 
z uredbami. Novi predsednik ta- 
rifne komisije je ugotovil, da je 
komisija sodelovala vse do pred
loga uprave, toda potem so bile vse 
stvari spremenjene. Ker manjkajo 
k uredbi še pravilniki, so bile ne
katere rešitve preuranjene. Disku
tanti so nadalje grajali, da v poro
čilih ni bilo govora o racionaliza
ciji, konkretno pa še o tov. Trat
niku, ki je izumil nov stroj. Prav 
tako so samokritično ugotovili, da 
vsota zelo številnih nagrad ni v 
pravem sorazmerju z opravljenim 
delom, ker plan dejansko ni bil 
izpolnjen. Tudi kvaliteta ni bila na 
zadovoljivi višini.

Zelo tehtne in premišljene so 
bile pripombe tov. Drobeža. Minulo 
sezono je označil kot umetniško 
negativno; bila je nekam odmak
njena tudi od našega splošnega 
prizadevanja za izpolnitev nalog, 
ki jih zastavlja socialistična pre
obrazba. Boriti pa se nam ne bo 
treba toliko za nove oblike dela, 
kot za to, da se dasedanje dodobra 
preizkusijo in izpopolnijo. V pod
jetju se dela ogromna škoda. Nihče 
ne varuje ljudskega imetja, celo 
sindikalnemu radiu so bile ukra
dene žarnice. Mnogo več kolektiv
nega dela bo treba, več iskrenosti, 
manj nevoščljivosti in manj odmak
njenosti višje kvalificiranega kadra 
od srednje in nižje kvalificiranega. 
Sindikalno zavest je treba dvigniti 
s poglobljenim političnim delom. 
Zato pa je potrebna dobra organi
zacija. Saj se je prav zadnje čase 
pokazalo, da najdeš polno razume
vanje in pomoč celo pri tistih, ki 
smo jih doslej šteli bolj k negativ
nim elementom, ako k njim pra
vilno pristopiš.

Mnogo diskusije je bilo tudi 
okrog cene za drva in njih razde
ljevanje. Zbor je sklenil, da bo to 
in pa tarifno vprašanje obravnaval 
še na posebnem sestanku. S sindi
kalnega stališča je pa treba odločno 
grajati izjavo, da letna skupščina 
ne bi bila primeren kraj za proble
me te vrste, ker da ustvarjajo 
socialdemokratsko razpoloženje. Na 
občni zbor spada vse, kar zadeva 
v živo članstvo nekega sindikata, le 
da je naloga delovnega predsedstva, 
da debato konkretizira, ako se je 
ta izmaličila ali pa dobila soraz
merno prevelik obseg in napačen 
poudarek. To bi bila obenem tudi 
edina graja delovnemu predsedstvu 
na tem občnem zboru, ki je sicer 
prav vzorno in zares demokratično 
vodilo debato, izvedlo volitve in 
predlagalo sklepe in resolucije.
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Posnetek glasbeno-prosvetnega dela
v Sloveniji v letu 1949

Glasbeno-prosvetna politika se 
mora ravnati po zakonitosti, da je 
za uspešno širjenje glasbe potrebno 
neprestano skladno medsebojno dej- 
stvovanje dveh činiteljev. To sta: 
na eni strani široka glasbena samo- 
dejavnost, na drugi pa ustvarjanje 
umetniško polnovrednih glasbenih 
del in umetniško polnovredno glas
beno izvajanje, namenjeno ljudstvu. 
Zakaj če bi vabili ljudi na koncerte 
in v opero, jih posajali na sedeže 
in jim izvajali vso glasbeno litera
turo z uvodno besedo in razlagami, 
vse lepo po vrsti »od lažjega k tež
jemu«, bi zgolj s tem vendar ne do
segli ničesar. Saj je umetnost živa. 
»Razumeti« umetnost se pravi živeti 
v nji. Zaživeti v nji pa ne moremo, 
dokler ne začnemo sami nekje so
delovati, sami nekje ustvarjati. Da 
se nam umetnost približa, ji mora
mo priti najprej sami naproti, do 
koder moremo. Najprej moramo 
oživiti in razviti nastavke svojih 
lastnih glasbenih sposobnosti, da 
začnemo sprejemati glasbo. Od tod 
neobhodna potreba široke glasbene 
aktivizacije ljudskih množic samih, 
potreba po razvijanju glasbene sa- 
modejavnosti na vseh njenih pod
ročjih: z društvenimi zbori, godba
mi, orkestri, s solisti in prigodnimi 
skladatelji. — Obratno bi pa glas- 
beno-prosvetno delo, ki bi ga reše
vali zgolj v oblikah nestrokovniške 
samodejavnosti, spet kmalu obtičalo 
na mrtvem tiru, ker bi se samo iz 
sebe ne moglo razvijati. Gre pa 
vendar za to, da se glasbena samo- 
dejavnost tudi dviga, da postaja 
vedno bolj umetniška. Glasba je 
pač vselej in ob vseh pogojih 
umetnost in vrši n. pr. tudi svojo 
politično-propagandno vlogo tem 
uspešneje, čim bolj umetniška je. 
Zato je torej v glasbeno-prosvetnem 
delu neobhodna pomoč strokovnih 
glasbenikov, ustvarjalcev in izvajal
cev. Njihova naloga je nuditi ljud
skim množicam umetniško polno
vredno glasbo in s tem vzgajati 
njihov glasbeni okus, stopnjevati 
njihovo umetniško zahtevnost. Sin
dikalni pevski zbor, ki si je na 
zborovskih vajah in nastopih prido
bil odnos do zborovskega dela in ga 
zna vrednotiti, ga zna spremljati 
v podrobnosti, bo sila radoveden na 
nastop zbora Slovenske filharmo
nije, ki mu pride zapet morda prav 
tisto pesem, s katero je bilo v sin
dikalnem zboru največ truda. Po
slušali bodo, razumeli, vprašali za 
nasvet in potem sami bolje delali.

Ta-le ' razčlemba glasbeno-pro
svetnega dela po njegovih dveh bi
stvenih činiteljih — samodejavnosti 
in strokovnosti — ni bila potrebna 
morda zaradi tega, ker bi se bilo 
bati. da bi ta ali drugi činitelj v 
glasbeni prosveti nenadoma izpadel, 
da bi nanj pozabili in bi ga ne bilo 
več. V resnici živita obe kompo- 

-nenti svoje življenje na terenu 
popolnoma neodvisno od tega, ali se 
mi tega zavedamo ali ne, ali vanj 
posegamo ali ne. V resnici se na 
vsakem področju glasbeno-prosvet
nega dela tudi tako tesno prežemata 
ined seboj, da ju v praksi nikdar 
ni mogoče ločiti. Vprašanje je le, 
kako sta se uravnovesili — ali dru
ga drugo podpirata in si pomagata, 
ali se dušita. Če ne znamo odgovo
riti na to vprašanje v vsakem kon
kretnem primeru, ne moremo raz
umeti, zakaj glasbena prosveta tod 
uspeva, ondi pa zaostaja. Razčlemba 
glasbeno-prosvetnega dela in jasna 
zavest o njegovih osnovnih gibalih 
je torej potrebna glasbeno-prosvet- 
nemu delavcu za to, da sploh vidi 
položaj na terenu in ga presodi, 
razbere dobro od slabega, usmerja 
delo s pravilnimi posegi.

Čeprav se obe sestavini glasbe
no-prosvetnega dela na slehernem 
njegovem področju neločljivo pre
žemata med seboj, je pa vendar v

nekaterih oblikah tega dela bolj 
poudarjena samodejavnost množic, 
v drugih strokovno-umetniško delo. 
V prejšnji številki »Prosvetnega de
lavca« smo napravili prerez uspehov 
glasbeno-vzgojnega dela na področ
ju ljudske prosvete v letu 1949. 
Na tem področju ljudske glasbene 
prosvete sta oba činitelja, samode
javnost množic in pomoč glasbenih 
strokovnjakov — še nekako najbolj 
izenačena med seboj. Čaka nas še 
to, da napravimo prerez uspehov, ki 
so jih v lanskem letu dosegli naši 
poklicni glasbeni umetniki s svojim 
terenskim delom v glasbeni pro
sveti.

Pravilno je, da je to delo cen
tralizirano, torej da se usmerja iz 
ene same vodilne ustanove. Ta usta
nova je Koncertna poslovalnica pri 
Slovenski filharmoniji v Ljubljani. 
Če torej hočemo govoriti o delu 
in uspehih naših glasbenih izvajal
cev, posameznikov ali skupin, mo
ramo prikazati prav za prav delo 
Koncertne poslovalnice v preteklem 
letu.

Tudi v predaprilski Jugoslaviji 
je poslovala redna Koncertna po
slovalnica Glasbene Matice, usta
novljena 1. oktobra 1922. leta. Tudi 
to podjetje je imelo nalogo siste
matično organizirati koncertno živ
ljenje pri nas. Vendar je bila 
nekje bistvena razlika v primeri z 
današnjim stanjem. Stara Koncert
na poslovalnica je bila postavljena 
zgolj na pridobitniško osnovo. Njen 
edini stvarni namen je bil ta, da 
je prinašala dobiček. Zategadelj se 
njeni gospodarji niso spuščali v 
prirejanje koncertov na podeželju 
in so bili tudi pri prirejanju kon
certov v Ljubljani zelo preudarni: 
domač umetnik je moral pogosto
krat sam prevzeti riziko koncerta, 
ko ni bilo pričakovati, da bo napol
nil dvorano; tujih, svetovnoznanih 
umetnikov rajši niso vabili, če so 
bili predragi. Tako se je naše kon
certno življenje pred vojno razvi
jalo po načelih trgovine, nikakor pa 
ne po načelih kulturnih in prosvet
nih potreb. Tedaj ni dvoma, da s 
svojo nenačelnostjo in nenačrtno- 
stjo ni pospeševalo naše glasbene 
kulture in da je prinašalo tudi 
mnogo škodljivih pojavov. Naj go
vorijo številke: od svoje ustanovitve 
do srede julija 1943, torej v 21 le
tih, je priredila stara Koncertna po
slovalnica 1049 koncertov s 489.491 
obiskovalci. Je to mnogo? V svo
bodni Sloveniji smo imeli v štirih 
letih 1241 koncertov in 566.064 obi
skovalcev koncertov. To kaže že, da 
se vrši prirejanje koncertov danes 
po povsem drugačnih načelih in s 
povsem drugačnimi smotri kot ne
koč, čeprav visoke številke same po 
sebi še ne pomenijo tudi visoke 
kakovosti in ne odločajo o uspehu 
dela. Zanimivo je slediti razvoju 
koncertnega življenja od leta do 
leta.

V letu 1946 smo imeli 88 koncer
tov s 57.144 obiskovalci, torej že več 
kot je znašalo letno povprečje pred 
vojno. Vendar je bila velika večina 
koncertov (61 s 40.213 obiskovalci), 
v Ljubljani in je bilo samo 27 kon
certov s 16.931 obiskovalci v drugih 
krajih Slovenije. To je bilo še kri
čeče nesorazmerje. Na 90% prebi
valstva republike je odpadla samo 
dobra tretjina vseh koncertov. Toda 
to nesorazmerje je bilo takrat po
vsem opravičljivo. Če pomislimo na 
težavne prilike, v katerih se je kon
certno delo takrat vršilo, spoznamo, 
da je bil že to uspeh. Da je bilo 
delo prav zastavljeno, nam pokaže 
tudi statistika naslednjega leta, v 
katerem se je tehtnica prevesila. V 
letu 1947 se je od skupaj 171 kon
certov s 83.999 obiskovalci vršilo 
v Ljubljani 72 koncertov z 38.635 
obiskovalci, drugod pa 99 s 45.364 
obiskovalci. V drugih krajih je bilo

torej število koncertov in njihovih 
obiskovalcev že večje kot v Ljub
ljani sami, četudi sorazmerno še ni 
ustrezalo številu prebivalstva na tej 
in na drugi strani. Bilo je pa t/eba 
ogromno truda, da se je ta premik 
vsaj izvršil. V letu 1948 opazimo 
končno že odločen preokret: od 
skupnih 444 koncertov s 199.001 obi
skovalcem jih je bilo v Ljubljani 
139 s 65.172 obiskovalci, v drugih 
krajih pa 305 s 133.829 obiskovalci. 
Skupno število koncertov se je to
rej strmo dvignilo, tako da je do
seglo skrajno mejo zmogljivosti 
vseh sil, četudi še ni ustrezalo vsem 
potrebam; razen tega se je nesoraz
merje med Ljubljano in drugimi 
kraji izdatno popravilo. Treba je pa 
pripomniti, da je bilo tako visoko 
število gostovanj in nastopov v 
krajih zunaj Ljubljane vendar pre
tirano, ker je preveč izčrpavalo 
izvajalce in škodilo kakovosti iz
vedb. To se je izrazilo tudi v sta
tistiki naslednjega, 1949. leta, v 
katerem je skupno število koncer
tov in obiskovalcev sicer še poraslo, 
število koncertov zunaj Ljubljane 
pa padlo v primeri s prejšnjim le
tom. Očitno je, da smo dosegli mejo, 
ki jo po količini koncertov za zdaj 
ne bomo mogli več izdatno preko
račiti; to mejo nam postavlja šte
vilo poklicnih izvajalskih kadrov 
in njihova zmogljivost, postavlja 
nam jo pa tudi sprejemljivost te
rena samega. Glasbeno-prosvetno 
delo na področju se ne da več 
reševati zgolj z razmahom kon
certnega življenja v širino. Stojimo 
pred težjimi, bolj notranjimi nalo
gami. Več visoko kvalificiranih iz
vajalcev, poklicnih orkestrov, zbo
rov, popolnejši tehnični pogoji (pre
voz, prehrana, nastanitev), več pri
mernih dvoran in instrumentov — 
to so zahteve.

Leta 1949 je Koncertna posloval
nica priredila 538 koncertov, ki jih 
je obiskalo 225.920 ljudi. Od tega 
je bilo v Ljubljani 209 koncertov 
s 110.210 obiskovalci, drugod pa 234 
koncertov z 78.756 obiskovalci.

Vsekakor je zdravo, da so pri 
številu zunanjih koncertov rajši 
odjenjali in se niso pehali za tem, 
da bi za vsako ceno dosegli številko 
prejšn jega leta (305); že to samo 
na sebi gre v prid kakovosti izva
janja, zlasti pri simfoničnem or
kestru Slovenske filharmonije, ki 
je prišel tako vsaj malo do sape. 
Saj je opravil orkester lani kljub 
temu ogromno <ielo: imel je okrog 
70 nastopov. Razen tega vidimo, da 
je bilo zunanjih koncertov še vse

eno več kot ljubljanskih in da se 
je torej to razmerje že ustalilo; to 
razmerje je toliko bolj ugodno, če 
upoštevamo, da se je vršilo v 
Ljubljani 11. jugoslovansko-glasbe- 
no tekmovanje in da gre na njegov 
rovaš okrog 20 koncertnih nastopov 
in okrog 10.000 obiskovalcev.

Domačih koncertantov smo imeli 
474, tujih 62. Tuji umetniki se 
danes pač še ne ustavljajo drugje 
kot v Ljubljani ali kvečjemu še 
v Mariboru. Če sodimo po obisku 
prireditev, dobimo naslednjo sploš
no sliko o tem, za kakšne glasbene 
sestave je naše občinstvo bolj do
vzetno. Največje je zanimanje za 
nastope skupin, orkestrov in zbo
rov, manjše za nastope posameznih 
umetnikov. Koncerti, na katerih sta 
skupaj nastopala zbor in orkester 
z večjimi glasbenimi deli, so imeli 
povprečno po 1175 poslušalcev, kon
certi orkestra samega pa 710, zbora 
po 402, komorni koncerti po 589 po
slušalcev. Na solističnih koncertih 
so imeli sorazmerno največ poslu
šalcev violončelisti — povprečno po 
484 — za njimi pianisti po 431, vio
linisti po 344 in pevci po 321. Ker 
se v statistiki ene same sezone vse
lej zrcalijo tudi najrazličnejše slu
čajne okoliščine, ne smemo izvajati 
iz tega pregleda že zakonitosti. 
Vendar sta zanimivi nizki številki, 
ki ju izkazuje vokalna glasba z 
zborom in solističnimi pevci v j)ri- 
meri s sorazmerno dosti višjimi 
pokazatelji pri instrumentalnih se
stavah. Šele čez več let nam utegne 
opazovanje zanesljivo odgovoriti na 
to, ali se pri nas res vrši preusmer
janje povprečnega glasbenega oku
sa iz zborovske ali pretežno zborov
ske v instrumentalno glasbo. Zato 
je bolje zazdaj še odložiti tudi 
vrednotenje takega razvoja.

Kljub temu, da se naše glasbeno- 
prosvetno delo na koncertnem pod
ročju danes še ne more razmahniti 
neomejeno in v skladu z vsemi 
potrebami, je slej ko prej najbolj 
pereča naloga Koncertne posloval
nice ta, da pripravlja našim delov
nim ljudem, ki ne morejo stalno po_ 
sečati koncertov v kulturnih cen
trih, resnično umetniške glasbene 
prireditve. Od povsod zahtevajo to. 
Levji delež pri nastopih, ki jih or
ganizira Koncertna poslovalnica, 
nosi sedaj Slovenska filharmonija 
s svojim simfoničnim orkestrom in 
zborom. Slovenska filharmonija je 
s temi in drugimi poklicnimi an
sambli, kot sta n. pr. njen mladin
ski zbor in godalni kvartet, vodilna 
ustanova, ki daje ton vsej repub
liki. Vendar Slovenska filharmonija 
sama in Ljubljana sama ne bosta 
kos vsem potrebam. Misliti je treba 
na nove poklicne glasbene družine 
s sedeži v drugih krajih, priprav
ljati so, da postane vsak oblastni 
sedež krepak glasbeni center.

Ajlec Rafael

Koliko je v radijskem programu 
oddaj prirejenih nalašč za pionirje

V letu 1950 bodo pionirji poslu
šali po radiu nalašč zanje prireje
nih oddaj za 8400 minut, kar da 
140 ur programa. Štete so tu le 
oddaje brez ponovitev. Če pa šte
jemo ponovitve, dobimo skoraj 200 
ur programa... To je plan za leto 
1950!

V času od 1. I. do 31. XII. bomo 
torej pionirjem prebrali debelo 
knjigo, ki bi bila tiskana na pri
bližno 2000 straneh. Med branjem 
pa bo še blizu 50 ur izbrane glasbe.

Prav gotovo bo y tej netiskani 
knjigi mnogo zanimivega za mlade 
poslušalce, pa tudi poučnega, ko
ristnega in zabavnega ...

Koliko je radijskih 
sprejemnikov?
Naročninski oddelek pri Radiu 

Ljubljana je ob koncu leta 1949 iz
kazal 59.506 prijavljenih radijskih 
aparatov. Ta številka nam pravi, da 
posluša naš radijski program vsaj 
180.000 ljudi.

Največ radijskih sprejemnikov 
je v mestu Ljubljani. Evidenca nad 
prijavljenimi aparati izkazuje, da 
je bilo ob koncu leta 1949 v Ljub
ljani 15.028 radijskih sprejemnikov. 
Takoj za Ljubljano sledi Maribor- 
mesto z 8033 prijavljenimi sprejem
niki, Celje-mesto pa razpolaga z 
2202 aparati.

Najmočnejši okraji so: Kranj — 
3557, Maribor-okolica — 2510, Tr
bovlje — 2505, Jesenice — 2490, 
Celje-okolica — 25'42.

Najšibkejši okraji po številu pri
javljenih radijskih sprejemnikov 
so: Ilirska Bistrica — 275, Trebnje 
— 269, Lendava — 294, Idrija —- 
379, Grosuplje — 421, Črnomelj — 
435, Sežana — 581.

Primerjava prijavljenih radij
skih sprejemnikov v okrajih naše 
Primorske (Idrija, Sežana) z ostalo 
Slovenijo je obenem tudi slika po
litike fašizma na Primorskem. To 
je bila politika kulturne barbariza- 
cije, politika umetnega razdvajanja

Na klasični gimnaziji 
v Mariboru ob za
ključku I. polletja

Na klasični gimnaziji v Mariboru 
je bil zaključek dela v I. polletju 
šolskega leta 1949/50 še prav poseb
no podčrtan s svečanim sestankom 
vsega dijaštva in celokupnega uči
teljskega zbora ob navzočnosti treh 
zastopnikov šolske oblasti. Na tej 
letni skupščini delovnega aktiva je 
ravnatelj zavoda tov. Stražar podal 
izčrpno, pregledno in v vzgojnem 
pogledu zelo učinkovito poročilo o 
delu in naporih, o uspehih in ne
uspehih ter o pozitivnih in negativ
nih momentih za dokončano šolsko 
delo. Javno so bile izrečene pohvale 
in priznanja, pa tudi graje posa
meznih dijakov in razrednih kolek
tivih, pri čemer je bila potreba ko
lektivne zavesti razredov in zavoda 
posebej naglašena.

Doseženi učni uspehi niso slabi. 
Na višji gimn. je izdelalo 77,43%, na 
nižji pa 5'2,79%. Če se upošteva, da 
je prejelo samo po eno negativno 
oceno 73, po dve pa 43 dijakov, je 
očitno, da se bo s tekmovanjem in 
sodelovanjem drugih faktorjev v 
drugem polletju dal doseči dober 
ali celo prav dober uspeh. V izka
zanih učnih uspehih stoji na višji 
gimnaziji osmi, na nižji pa 3 a (63%) 
razred na prvem mestu.

Kakor torej učni uspeh ni slab, 
sloni vendar deloma na tako ime
novanem kampanjskem učenju, ta
ko da je uspeh često le plod posre
čene špekulacije ter ne sloni na 
onem solidnem znanju, katerega 
edinole more dati stalno delo in 
učenje, ki izvira iz zanimanja in 
ljubezni do snovi in predmetov. Po
javlja se staro dejstvo, da se zlasti 
učenci niž. razr. uče bolj zaradi re
dov, kakor zaradi znanja. To ne
pravilno gledanje učencev na uče
nje je treba stalno pobijati. Pre
žeti pravega patriotizma, vredni 
brezštevilnih žrtev NOB in velikih 
uspehov naše obnove in petletke, se 
morajo učenci s stalnim samostoj
nim delom oborožiti z onim vse- 
občim znanjem, ki ga bo nekoč 
socialistična domovina zahtevala od 
njih.

Med negativnimi pojavi tvorijo 
izostanki od šolskega dela posebno 
postojanko. Čeprav so bila med 
dijaštvom nekatera težja dolgotra- 
jajoča obolenja, pa je vendar od
stotek šolskih izostankov očitno 
previsok. Z odločnim nastopom bo 
treba odpraviti neopravičljivo iz
ostajanje. Na zavodu pride pov
prečno 19 ur izostankov na učenca, 
le 109 učencev je bilo brez izostan
kov. Posebno značilno je, da ima
jo 8., 7. in y. razred največ iz
ostankov, manj pa nižji razredi, 
med njimi stoji I. b razred z naj
manjšim številom izostankov na 
prvem mestu.

Javno izrečene in utemeljene 
pohvale in priznanja na eni, graje 
in opomini pa na drugi strani so 
bili iznešeni s takšnim poudarkom 
in s tako učinkovitostjo, da brez 
dvoma ne bodo izostali brez dobrih 
sadov.

Ob koncu posrečene šolske pri
reditve je tov. ravnatelj s toplimi 
besedami pozval zbrano dijaštvo 
spričo učiteljskega zbora, naj s 
socialističnim tekmovanjem skuša z 
novimi napori doseči vedno večje 
uspehe,

dr. M.

primorskih Slovencev od njihove 
matične dežele, da bi bolje uspevala 
raznorodovalna akcija, podprta še 
z gospodarskim upropaščanjem slo
venskega podeželskega prebival
stva. Za ostalo Slovenijo navajane 
številke pa pričajo o tem, da kul
turno zaostalost, dediščino stare Ju
goslavije in okupacije, posebno še 
madžarske in italijanske, na pod
ročju radiofikacije še ni bilo mo
goče bistveno premagati. Tu čakajo 
našo radiofikacijo še velike naloge.

Nekaj o pripravi
Učiteljstvu je poverjena lepa, a 

odgovorna naloga vzgoje in pouka 
naše mladine. Seme, ki ga moramo 
sejati v mladino, mora biti naj
boljše med najboljšim. Samo tako 
bomo lahko gledali z jasnim pogle
dom v bodočnost, uverjeni, da si 
bodo otroci znali ustvariti življenje, 
ki je človeka vredno.

Ko stopi učitelj v razred med 
mladino, ki mu je izročena v pouk 
in vzgojo, mu je velikokrat tesno 
pri srcu. Tako mi je neka tovarišica 
učiteljica — tečajnica rekla ob 
obisku, ki sem ga napravil v nje
nem razredu:

»Tesno mi je bilo ob mojem pr
vem nastopu pred učenci v pedago
škem tečaju, pa tam sem se zana
šala na oporo, tu pa sem sama in 
se mi je tesnoba še povečala. Pet
deset parov začudenih otroških oči 
se je zvedavo uprlo vame, petde
set otroških src je čakalo moje 
ljubezni, petdeset otroških notranjo
sti se je razgrnilo pred mano, zra
hljanih in pripravljenih za setev. 
Kako bi mi potem ne bilo težko 
pri srcu, ko sem zrla pred seboj 
tako prostrano polje nad vse važ
nega, pa tudi težavnega dela. Vpra-

na pouk
šala sem se, ali bom kos nalogi biti 
jim učiteljica in vzgojiteljica. Da, 
moram jim biti vodnica, ker se za
vedam, da je v teh malih nedolžnih 
otrocih lepša bodočnost našega ljud
stva. Vsak dan se pozno v noč pri
pravljam na pouk, ker vem, da od 
vestne priprave zavisi uspeh po
uka.«

Tako učiteljica — tečajnica, ki 
razume važnost priprave. Vedno pa 
še naletimo na posamezne učitelje, 
ki se premalo pripravljajo na po
uk, ki ne čutijo zahteve po kvali
tetnem pouku.

Ob inšpekcijah sem opazil tri 
načine pismenih priprav na pouk, 
in sicer: v načinu urnika^ prav 
kratkimi dopolnili, v načinu naslo
vov s pismeno dispozicijo in v na
činu markacije snovi vsaj v glavnih 
potezah z označbo metodične poti.

Kateri izmed teh treh načinov 
je pravilen? Odgovor na to vpraša
nje je kratek in se glasi: vsi trije! 
Da, vsi trije načini so pravilni, a 
to šele tedaj, če so izvedeni tako, 
da je vsak dvom o skrbni pripravi 
na pouk izključen. Da je temu res 
tako, hočem dokazati. Začnimo z 
najkrajšim načinom, to je z onim.

pri katerem razredni učitelj ne na- 
znači dosti več od urnika. Je to 
napačno? Ne, če vem, da se pri
pravlja učitelj na poučevanje in 
vzgajanje ustno. Vem, dosti težja 
je ustna priprava od pismene, ali 
ono dobro posledico ima, da uspo
sobi učitelja tako, da po nekaj 
letih obvlada snov in metodo zares 
suvereno. Seveda, kdor pa piše pri
pravo samo zato, da mu ta ali oni 
ne more do živega z ozirom na to 
in ono odločbo, jatJfa docela na
pačno. Pri takem učitelju opazimo 
ob novi snovi takoj, da se učitelj 
lovi, ob ponavljanju pa opazimo 
nesamostojnost učencev. Drug na
čin pismene priprave jamči s svojo 
dispozicijo, vsaj na papirju, da je 
učitelj o snovi razmišljal, oziroma, 
da jo je sam vsaj v naglici ob
novil. Seveda, kakršrto je bilo raz
mišljanje in kakršna je bila zdru
žitev, taka sta tudi poučevanje in 
vzgajanje. Tretji način pismene 
priprave pa nudi garancijo tako za 
snov kot način pouka.

Pouk tistih učiteljev, ki se ne 
pripravljajo vestno na pouk, je ša
blonski, dolgočasen, ni napreden. V 
učencih ubija voljo do dela in jih 
ne vzpodbuja k pazljivosti. Ti uči
telji rešujejo razna vprašanja, ne

da bi o tem preje razmišljali in si 
napravili metodični postopek dela. 
Potrebno pa je, da je vsaka ura 
mojstrsko pripravljena, če hočemo, 
da bo na pravi kvalitetni višini. 
Dobro je treba premisliti smoter, 
ki ga hočemo doseči pri učni uri, 
vsebino, metodični postopek ter or
ganizacijo učne ure.

Kako dobro, skrbno in vestno se 
pripravljajo na pouk tudi naši naj
mlajši vzgojitelji — učitelji tečaj
niki naj kaže naslednji primer:

Pri slovenskem jeziku v četrtem 
razredu se je pripravil učitelj te
čajnik za obravnavo berilnega se
stavka »Kdo potrebuje les?« z 
učnim smotrom, da učenci razumejo 
berilni sestavek ter ga nato znajo 
prosto pripovedovati in z vzgojnim 
smotrom, kako načrtno uporablja
mo les v zvezi z gospodarskim pet
letnim planom ter s pažnjo, da ne 
zažgemo naših gozdov, res temeljito 
in dobro. Učna ura je potekala 
prav lepo.

Uvodoma je idejno pripravil 
učence, da so snov smiselno spre
jeli. Razvijanje je naslonil na go
spodarsko petletko, ozirajoč se na 
njene materialne potrebe. Napove
dal je smoter učne ure in prešel 
na obravnavo.

Povedal je učencem vsebino se
stavka, ki so jo obnovili tudi učenci. 
Nato so brali sestavek najprej bolj
ši, nato ostali učenci.

Pri stvarni razlagi so razumljivo 
pojasnjevali učenci, nerazumljivo 
učitelj. Pri psihološki razlagi so 
učenci spoznali pridobitve družbe 
v gospodarskem oziru. Etična ob
ravnava je razčistila koristnost go
spodarske ureditve pri nas danes, 
škodljivost pa v času predaprilske 
Jugoslavije in okupacije. Manjkala 
tudi ni estetska obravnava s po
udarkom, da so naši gozdovi, dre
voredi in parki naš ponos in kra
sota naše domovine.

Pri praksi so učenci obnovili se
stavek z naslonom na gospodarski 
načrt. Sledila je vaja estetskega 
branja. Za domačo nalogo pa so 
učenci napisali oporne točke in 
kratko vsebino berilnega sestavka.

V pripravi je učitelj napisal še 
podrobno tehnično izpeljavo.

Primer, ki sem vam ga navedel, 
je lahko zgled marsikateremu kva
lificiranemu učitelju.

Velike in težke so dolžnosti 
učiteljeve. Zmagal jih bo le oni, 
kj se bo z vso ljubeznijo, z vsem 
srcem posvetil mladini in ljudstvu.

V. R.
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Univerzitetna sindikalna 
domova na Mežaklji

Zavedajoč se svoje važne naloge, 
nuditi »oddih delovnemu ljudstvu« 
je tudi sindikalna podružnica naše 
univerze že zgodaj pričela misliti 
na to, kako bi svojemu številnemu 
članstvu omogočila udobno, zdravo 
in obenem čim cenejše letovanje v 
naših planinah. Po celoletnem na
pornem, pretežno duševnem delu v 
Učilnicah, knjižnicah, laboratorijih, 
seminarjih in institutih potrebuje 
univerzitetno osebje, in sicer tako 
učno kot administrativno-tehnično, 
oddiha in osvežitve, predvsem miru 
za živce na gorskem zraku. Tudi 
med šolskim letom, zlasti pa ob 
semestralnih počitnicali, so člani 
potrebni oddiha, ki jim ga lahko 
nudi zasnežena gorska pokrajina.

Tako je pred tremi leti odločil 
upravni odbor sindikata pod pred
sedstvom dr. Kosa in dr. Klišeja, da 
zgradi počitniški dom za svojih 590 
članov na južnem pobočju planine 
Mežaklje, oddaljene 2 uri od posta
je Podhom, kjer so bili pogoji za 
ustvaritev takega doma deloma že 
dani. Bivši dvor si je namreč tam- 
Kaj tik pred izbruhom vojne zgra- 
dil 18 luksuznih zgradb obsegajoče 
naselje v višini približno 1000 m, 
raztreseno na pašniškem svetu s 
Pogledom na Pokljuko, levo stran 
dohne Vrat od Kukove špice do 
Škrlatice in na Rjavino, da bi tam 
orezskrbno preživljal počitnice. 
Mesto tedanjih privilegiranih go
stov so si kraj izbrali za svoj oddih 
prosvetni delavci.

Zgraditev počitniškega doma ni 
bila lahka naloga. Vseh 18 zgradb 
se je namreč zrušilo med narodno
osvobodilno borbo v prah in pepel 
po krivdi okupatorja. Vendar je od 
njih ostalo vsaj nekaj — zidani, 
žal nepodkleteni temelji, pusto zi
dovje in znatno poškodovano elek
trično, vodovodno in kanalizacijsko 
omrežje.

Zaradi razumevanja predsedstva 
v LRS je dobil sindikat pravico do 
zidave dveh objektov in se lotil 
te naloge z velikim elanom* ra
čunajoč na požrtvovalno sodelova- 
nje svojega članstva. Morda se 
tedanji odbor ni zavedal vseh te- 
zav, s katerimi bo zidava zvezana, 
vendar se je pogumno lotil dela že 

fasi je imel tedaj na 
nesP?iag° u 1?re(Lt 125.000 din. Da- 
viden T21? * tri*etnih naporov že
viden, dasi še niti maniši obiekt 
m povsem dovršen. J J

medeŽsT^° bi!e zlasti v tem. ker 
ji olskim letom prostovoljno
delo članstva na teh objektih za
radi slabe prometne lege skoro ni 
1 .ln Preostaja za redno delo
voznm3tjeV ^?(|alje so težave z do- 

j c tnatenala, ker sedanja cesta 
od op. (jorij na Mežakljo s svojimi 
Sicer redkimi, a hudimi klanci šib- 
kejsim avtomobilom in kamionom 
onemogoča ali vsaj otežkoča dostop, 
tako da se je ob neugodnih vre
menskih prilikah moral že marsi
kateri vrniti. Dovoz delavcev in 
materiala zahteva tudi precejšnjih 
stroškov, težave so s prehrano in 
njenim dovozom; sicer moramo 
pohvalno omeniti OLO na Jeseni
cah, ki nam je močno olajšal pro
blem prehrane. Težave so bile tudi 
s prenočevanjem delavcev, ki so se 
pač morali zadovoljevati s skrom
nimi ležišči. Tudi spravljanje lesa 
iz gozda na lastno žago na Mežaklji, 
od tod do žage Vintgar in celo do 
mizarja na Lesce ter vožnje v na
sprotno smer so povzročile precej 
težav, ker ceste niso ob vsakem 
času uporabne. V poznejši fazi, ko 
so bile gole stene iz opeke in tra
mov postavljene, so se pričele te
žave z nabavo raznega materiala, 
n 'm* ja instalacije. Ker zidanje 
icK-i °mov ni v čvrstem planu, 
in ° precej iznajdljivosti
Iov-„!^nja’ da.sm0 prišli ob sode-
marsiki , S Prlstojnimi organi do 
Ki ii 1 c, eiegavP°treknega materiala, 
stavk t<dT1 iež1avaln pa bo manjša 
„„ a do Poletja verjetno pov- 

, opoi-abna, tako da bo mogla 
xi et,os IU|diti poletni oddih našemu

stvu dasi za letos morda le v 
skromnejšem obsegu.
TWiiSIT0Va ,vsega dela so bili ne- 
»iVl 0d0Vai?* temelji obeh poslopij, 

na .?Peka, katero smo nabrali 
"f, nfsj|; dveh in nekaterih dru- f1 stavbah, in les, kolikor smo ga 
mogh obdelati na sami Mežaklji. 
tudi s peskom ni bilo večjih te- 
^ v.Ze omenjeno instalacijsko 

zai?teva seveda mnogo 
trada., kei' Je na mnogih mestih
še.m0T0Tn°’ .PretrSano ali zama- 
^no. Judi vodovod, ki dovaja vodo 
približno 20 minut daleč, ima svoje 
muhe, vendar so zagrebški visoko- 
soki, ki so tudi ze skoro dogradili 
svojo stavbo v bližini naših domov, 
Priskrbeli nov motor in črpalko 
ki pa tudi nista brezhibna, ker 
varovalke zaradi prevelike vlage v 
rezervoarju pogosto pregorijo. Vo
dovod bi približno zadoščal za se
danje štiri zgradbe.

V prvem 1. 1947 smo predvsem

letu 1949 so se v mali stavbi po
ložili podi in stropi, vstavila okna 
in vrata ter vpeljale razne insta
lacije, tako da je v pritličju vse 
potrebno na razpolago, vštevši pre
nosni štedilnik, ki naj bi grel celo 
nadstropje, dočim sta v obeh nad
stropjih Lutzovi peči. Elektrika 
sveti v celi zgradbi, težave so le 
še s kanalizacijo in vodo, ker 
manjkajo nekateri deli za prvo in 
drugo nadstropje. Za leto 1950 pre
ostane izdelava pohištva za malo 
stavbo in dovršitev nekaterih manj
ših del (stopnišče), velika stavba 
pa bo zahtevala še mnogo dela, ker 
bo treba tudi v prvem nadstropju 
obzidati kladne stene od znotraj z 
opeko ter postaviti notranje stene 
in dimnike, predvsem pa položiti 
pode in vse vrste instalacij. Ker se 
je opustila prvotna misel o skupni 
restavraciji za vse sedanje in bo
doče stavbe na Mežaklji (predvsem 
zaradi otežkočenega dostopa od 
raztresenih stavb v primeru teme, 
megle, snega in dežja), bo morala 
imeti večja naša stavba primerni 
jedilnici in kuhinjo.

Iz zgornjega izhaja, da so dela, 
katerim so kos tudi prostovoljni 
delavci, v glavnem končana ter 
preostaja predvsem delo, katerega 
morejo opraviti profesionisti. Takih 
ima na srečo tudi univerza precej.

bližja okolica domov nudi letovi
ščarjem velike travnike in pašnike, 
primerne za oddih, pozimi pa za 
smuko, za dober zrak pa skrbijo 
veliki, največ smrekovi in bukovi 
gozdovi, ki skrivajo tudi precej 
divjačine (srnjad, zajce, divje ko
ze). Tukaj moramo izraziti željo, 
da bi Mežaklja res nudila samo 
oddih, ne bi se pa smela spreme
niti v zdravilišče za bolne na 
pljučih. Kot izhodišče za večje 
planinske ture Mežaklja, žal, ni pri
merna, ker je izolirana. Z Mežaklje 
se morejo obiskati Julijske alpe le, 
če se poprej sestopi v dolino Ra- 
dovne (Krme). Do Mojstrane je 
treba računati 1 in pol ure in leži 
torej Mežaklja kot izhodišče v Tri
glavsko pogorje malo neugodneje 
kot Mojstrana. Najbližji dostop na 
Triglav je skozi Kot, pozimi pa 
skozi Krmo.

Univerzitetna domova ne bosta 
edina na Mežaklji. Obenem z njima 
so pričeli graditi večji dom ljub
ljanski visokošolci za svoj zdrav
stveni fond, ki je bil že leta 1948 
pod streho in bo menda letos do
vršen. Medtem so jih prehiteli že 
zagrebški visokošolci s svojim do
mom ob bazenu, ki bo v najkrajšem 
času izročen svojemu namenu. Tako 
bo mogla Mežaklja najpozneje pri
hodnje leto nuditi oddih približno 
400 gostom. Vsekakor bodo morali 
biti domovi vse leto oskrbovani 
ali vsaj pod stalnim nadzorstvom. 
Težavno bo zlasti vprašanje dovoza 
gostov in prehrane, ker z oskrbo iz 
lastne zemlje ne bo mogoče raču
nati. Potrebna bo vpostavitev avto

Velika stavba na Mežaklji

tako da opravijo v svojem prostem 
času marsikatero delo, za katero bi 
sicer bilo težko najti strokovnjaka. 
Tako so naši prostovoljni delavci 
leta 1948 opravili na Mežaklji okrog 
1300 delovnih dni ali vsaj 10.400 
delovnih ur, v letu 1949 pa iz 
že navedenih razlogov nekaj manj, 
namreč do konca septembra 5106 
prostovoljnih ur. Ne smemo tudi 
pozabiti, da so dali v letu 1949 
nič manj ko 9380 delovnih ur za 
sečnjo drv.

Na kratko naj opišemo obe 
stavbi. Mala stavba ima v pritličju 
glavno sobo s štedilnikom in 4 sobe, 
izmed katerih bo dobila vsaka po 2 
postelji; v prvem nadstropju jfe 
isti razpored sob, v drugem bo 
skupno ležišče z 9 posteljami, v 
podstrešju bi moglo biti zasilno 
skupno ležišče. Dom bi torej mogel 
nuditi streho 22 članom. Velika 
stavba, dolga 21 m, bo mogla spre
jeti po vsej verjetnosti kakih 50 
oseb. Pritličje in obe nadstropji 
bodo iste velikosti. Razen jedilnic 
bo imela tudi stanovanje za oskrb
nika. Umivalnice bodo v obeh stav
bah v vsakem nadstropju.

Pred malo stavbo je predvidena 
terasa za sončenje. Tudi za kopalce 
je poskrbljeno, ker se nahaja blizu 
hrvaške stavbe že od preje bazen 
velikosti približno 7 X 5 m. Naj-

busne linije vsaj nekajkrat teden
sko, za dovoz hrane pa si bo treba 
omisliti kak težji osebni avto.

Gospodarska stran poslovanja 
bo olajšana s tem, ker sindikat 
zaenkrat ni najel nobenih dolgov 
za izgradnjo in opremo; saj mu je 
bilo doslej ministrstvo za prosveto 
oziroma znanost in kulturo iz
redno naklonjeno ter je podprlo 
stavbo v treh letih z znatnimi zne
ski (125.000, 600.000, 800.000) in je 
tudi za leto 1950 tov. minister dr. 
Potrč obljubil primeren prispevek, 
dasi dom ni v planu. Ljudska oblast 
je sploh sindikalno akcijo povsod 
in vselej podpirala z velikim raz
umevanjem.

Sicer moramo omeniti na tem 
mestu kot najbolj zaslužne za iz
gradnjo obeh domov sledeče sindi
kalne funkcionarje: tov. docenta 
Branca kot iniciatorja, univ. prof. 
ing. Vurnika kot avtorja načrta, 
dekana ing. Hrovata kot gradbe
nega gospodarja, tov. Zorka, Tur
šiča, inženirje Koblerja, Grudna 
in Ozvalda kot vodje gradnje.

Za gradnjo nadaljnjih domov se 
zanimajo tudi nekatere druge pro
svetne in sindikalne institucije, ki 
morejo pri tem računati zlasti z 
ohranjenimi temelji in celo z zi
dovjem.

Dr. Vladimir Murko

Jugoslovanska armada, naša mladina 
In Informiilrojevskl radio
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očistili stare stavbe in pripravili 
materiali (opeko, les) za prihodnje 
eto, v katerem sta bili obe naši 
avbi dograjeni v surovem stanju. 
!k pred pričetkom zime se je do 

x' “occmbra 1948 posrečilo pokriti 
drugo trinadstropno stavbo. V

Pred nekaj večeri sem T radiu 
mimogrede ujela informbirojevsko 
postajo. Poznala sem jo po slovarju 
izbranih izrazov, pa me niti ni za
nimalo, katera je. Vse imajo isto 
izrazoslovje za to nepokorno Jugo
slavijo, kjer je Titova klika tako 
podla, da si po sili prilik upa gra
diti socializem sama.

S precejšnjo zamudo je govornik 
v oddaji za Jugoslavijo pogreval 
naš praznik: »Dan Jugoslovanske 
armade« in se zgražal nad govori 
»Titovih generalov« (Gošnjaka in 
drugih) pri proslavah dneva Jugo
slovanske armade.

Ob tej priliki sem se spomnila, 
kako je osnovna šola Ljubljana — 
Center proslavljala ta dan. Inform- 
birojevski radijski napovedovalec 
bi moral videti to našo mladino, 
kako je navdušena za JA, za »Ti
tovo« vojsko!

Oficirji JA so prišli govorit 
otrokom. Ker je otrok toliko, so 
prišli kar štirje. Kočljiva zadeva je, 
govoriti otrokom, če nisi tega vajen 
in se ne moreš uživeti v pamet 6,

7, 8 letnega pionirčka. Tokrat so 
imeli vsi govorniki neverjetno sreč
no roko, pravi talent. Videti je bilo 
treba — opisati se ne da — kako je 
okrog 200 rdečih obrazkov z ža
rečimi očmi nepremično strmelo v 
govornika. Tovariš podporočnik je 
nižjemu oddelku pripovedoval par
tizanske zgodbe, ki jih je vse sam 
doživel. Že nad eno uro je govoril, 
pa ga še niso pustili končati. »Še, 
še! Samo še eno!«

Pionirji višjih oddelkov so svo
jega govornika kar obkolili in so 
ga tako spremljali iz šole. Šele na 
Kongresnem trgu se mu je posre
čilo, da se je osvobodil navduše
nega spremstva. Kar nerodno mu je 
bilo, ko tega ni bil vajen.

Ti dogodki so mi prišli na misel 
ob obreganju v našo JA. Informbi- 
rojevci bi morali videti te naše Ti
tove pionirje, ta naš podmladek! 
Vsemu poštenemu svetu je mero- 
dajnejši odnos naše mladine do JA, 
kot pa psovanje kakršnih koli 
informbiroievskih trobil.

K. V.

Risanje je jezik
Pripombe k učnemu načrtu risanja v srednji šoli

Risanje je jezik! Še več: pra
star jezik, katerega govore vsi 
narodi vsega sveta, jezik, ki je 
vsem enako razumljiv, je pa tudi 
tisti prvi jezik, ki ga povsem 
gladko govori otrok, ki je komaj 
začebljai prve besede. Le opa
zujte ga, ko sedi za mizico, dr
žeč v tolstih prstkih »piso«, ki mu 
jo je dala mama, in s krepkimi 
zamahi riše po razgrnjenem pa
pirju. Riše vsakogar in vse, kar mu 
je blizu. In nekoliko pozneje, ko 
že sliši povesti in pravljice, ko že 
razlikuje dobro od zla, tedaj je 
njegov papir kar brž pokrit z 
vojščaki, ki se na moč hudo boju
jejo, z zmaji in drugimi pravljič
nimi bitji, z avtomobili, vlaki in 
ladjami, ki hite na vse strani, z 
najrazličnejšim orodjem in orožjem, 
pa kdo ve s čim še. In ne le to, 
vse tisto, kar se dogaja na papirju, 
spremlja otrok z razlago, ki je prav 
tako pestra in bujna, ko narisani 
dogodki in figure.

Kaj pomeni vse to? Pomeni, da 
govori otrok že v najnežnejši živ
ljenjski dobi jezik, ki ga imenu
jemo risanje. Pomeni in pove nam 
pa še več. Iz otrokovih risb razbe
remo, da je njegova fantazija v tej 
dobi tako bujna, kakor nikoli več 
pozneje.

Od kod torej revščina, ki jo po
gosto odkrivamo pri otrocih ob 
vstopu v srednjo šolo? Kaj se je 
zgodilo z domišljijo, ki jo je imel 
na pretek še tik pred vstopom v 
prvi razred ljudske šole? Kje'je 
njegova sproščenost, njegove bizar
ne forme, njegovi drzni zamahi? 
Odgovor je lahak: zaprl jih je vase. 
Najčešče za zmeraj. Zaprl jih je 
tisti trenutek, ko je spoznal, da 
pri risanju v šoli ni mesta za spro
ščenost, fantazijo in drzne zamahe. 
Da, tedaj je zapahnil durca svoje 
velike zakladnice, ker je kaj kmalu 
spoznal, da je deležen le graje, če 
mu kdaj pa kdaj uide iz zakladnice 
misel, ki jo je včasih tako lepo 
upodobil na papirju.

Zdi se mi, da se otrokom ob 
vstopu v prvi razred ljudske šole 
često tako dogodi. Nočem seveda 
trditi, da velja to za računstvo, pri
rodopis, domoznanstvo in podobne 
predmete. Trdim pa, da se to še 
vedno dogaja pri risanju, ker nam 
je praksa pokazala, da prihaja 
mnogo otrok v prvi razred srednje 
šole v tem pogledu praznili rok. 
Sicer pa, poskusite sami! Dajte 
otrokom v ljudski šoli ilustrirati 
poljubno basen, povest ali dogodek 
in si oglejte rezultate. V najbolj
šem primeru bosta med štirideseti
mi in petdesetimi otroci eden ali 
dva z nekaj fantazije narisala 
tisto, kar je povedala basen ali 
povest. Iz drugih risb pa boste 
takoj razbrali, da otroci niso odprli 
vrat tiste svoje izbice, kjer pre
biva fantazija, ali pa, da že davno 
niso zmožni najti vhoda do zaklad
nice, ki je bila še prav pred krat
kim do vrha nagromadena z naj
bolj pisano robo.

Podoba je, da je prav to dejstvo 
opazila tudi naša prosvetna oblast, 
ko je sestavljala učni načrt za ri
sanje na srednjih šolah, da je po
sebno poudarila prosto risanje v 
prvem razredu. Na sestanku aktiva 
profesorjev risanja v Ljubljani 
smo namreč ugotovili, da je v 
prvem razredu preveč poudarka na 
prosti temi. In res je tako. S tem 
seveda nočem trditi, da je obdelava 
proste teme na tej stopnji odveč. 
Ne, ies pa je, da mora dijak v 
prvem razredu obvladati poleg ma
teriala še celo vrsto oblik, ki za
htevajo mnogo vaje, pozornosti in 
prizadevnosti. To pa je nemogoče, 
če porabimo za obdelavo prostih 
tem veliko več časa, kakor pa za 
vaje v risanju že omenjenih oblik; 
Mimo tega se mi zdi, da po nepo
trebnem skušamo reševati nekaj, 
kar je po nerodnosti okrnelo v 
času, ki je bil zato določen. Da je 
to res, o tem nas spet pouči po
drobni učni načrt za drugi razred 
srednje šole, ki je dober in iz
vedljiv.

Kaj sledi iz povedanega? Spo
znali smo, da je otrok v predšolski 
dobi dovolj bogat, da more tedaj 
obdelati še tako obsežno in zahtev
no temo ter jo zanesljivo nariše, 
če že ne v dovršeni obliki, pa tem 
bolje po vsebini. Spoznali smo, da 
moramo otroku v ljudski šoli nu
diti čim več priložnosti, da se iz
življa v risanju po zamisli. Seveda 
ga moramo pri tem voditi in mi
mogrede popravljati tudi napake, 
ki se zde njemu samemu nepri
jetne. Vse to se mora seveda goditi 
tako, da otrok nikdar nima občutka, 
da preži nad njim tisti čudni ve
liki človek, ki mu grozd iztrgati iz 
njegove zakladnice tisto največjo 
dragocenost, ki ji mi pravimo do
mišljija, on sam pa bi jo imenoval 
znanje.

Toliko glede pouka risanja v 
osnovni šoli in v prvih dveh raz
redih srednje šole.

Učni načrt za tretji razred gim
nazije je preobsežen. Res je, da so

tedaj dijaki že pred nižjim tečajnim 
izpitom, in da se jih bo mnogo 
odločilo za študij na strokovnih 
šolah. Res je tudi, da zahtevajo 
strokovne šole od dijakov že mno
go risarske spretnosti. Nujno bi 
torej bilo, da obvladajo učenci 
tretjega razreda srednje šole per
spektivo oglatih in okroglih teles. 
Praksa pa je pokazala, da tega žal 
ne zmorejo, ker je že perspekti- 
vično risanje oglatih teles tako 
kompliciran problem, da ga le s 
težavo razložiš učencem tretjega 
razreda. Zato smo na sestanku ak
tiva profesorjev risanja na sred
njih šolah v Ljubljani sklenili, da 
bi se perspektivično risanje okrog
lih teles obravnavalo v četrtem 
razredu. To bi bilo tem laže, ker 
vemo, da je učni načrt - za četrti 
razred izvedljiv vse do umetnostne 
zgodovine, ki po dosedanjih izkuš- 
njah ne spada v četrti razred, ker 
so dijaki na tej šolski stopnji pre
malo zreli, da bi mogli do kraja 
razumeti snov, ki jo določa učni 
načrt iz umetnostne zgodovine.

Učni načrt za peti razred je 
dober. Težave povzroča dijakom le 
risanje figure. Priporočljivo bi to
rej bilo, da namesto človeške fi
gure rišejo živali. V šestem razredu 
je nemogoče y dvajsetih metodič
nih urah predelati vso predpisano 
snov umetnostne zgodovine. Mimo 
tega je treba seveda tudi obdelati 
ves risarski program, ki je sam po 
sebi več ko obsežen. Iz navedenega 
nujno sledi sklep, ki je bil prav 
tako sprejet na sestanku profesor
jev risanja v Ljubljani, da naj se 
umetnostno zgodovino prične po
učevati šele v petem razredu ter 
nato nadaljuje vse do osmega raz
reda, kajti le na ta način si mo
remo obetati uspehov tako v risa- 

. nju, kakor tudi v umetnostni zgo
dovini. Značilno je, da so dijaki 
sedmega in osmega razreda že 
neštetokrat izrazili željo, da bi se 
jim predavalo umetnostno zgodo
vino, čeprav samo enkrat tedensko 
po eno uro, ker so za premnoge ta 
predavanja zadnja, ki jih morejo 
slišali pred vstopom na univerzo. 
Tam pa je skoraj nemogoče, da bi 
dijaki poleg svojega obveznega 
študija poslušali tudi predavanja 
iz umetnostne zgodovine.

Navedel sem nekaj misli, ki se 
mi zde toliko važne, da bi bilo 
prav, ako se učitelji Tn profesorji 
risanja pomude ob njih. »Beseda 
da besedo«, pravi ljudski prego
vor! Prepričan sem, da bo tudi v 
tem primeru tako.

Edo Deržaj

Ljudska tehnika, šah 
In fizkuliura

Maribor; V današnji dobi socia
listične izgradnje zavzema tehnika 
važno mesto. V naši mladini mo
ramo vzbuditi interes za tehniko, 
zato pospešujmo delo Ljudske teh
nike na vseh naših šolah in usta
novah. Na tem področju še nismo 
tekmovali, mislim pa, da bi moralo 
imeti pri vsakem našem tekmova
nju pospeševanje Ljudske tehnike 
važno mesto.

Tudi šah, ki ga igra veliko šte
vilo naših prosvetnih delavcev, naši 
sindikati ne znajo organizirano 
vključiti v krog svojega delovanja. 
Če bi znale naše sindikalne po
družnice zajeti vse šahiste, bi lahko 
na sedanjem sindikalnem šahov
skem tekmovanju prosvetni delavci 
v Mariboru postavili namesto treh 
moštev najmanj 6, posebno še, če 
upoštevamo, da je to turnir, ki ima 
množični značaj.

Glede fizkulturnega dela je po
zdraviti telovadbo naših prosvetnih 
delavcev, ki jo je organiziral in 
jo vodi profesor Gruntar. Tukaj 
moram poudariti, da se nekateri 
prosvetni delavci še ne zavedajo 
pomena, ki ga daje že naša ustava 
telesni vzgoji našega ljudstva. Na
mesto da bi vzbujali v mladini ve
selje do fizkulture, jo zavirajo. 
Razumljivo je, da je treba slabe 
dijake napotiti predvsem na štu
dij; nerazumljivo pa je, da posa
mezniki tudi načelno nastopajo 
proti telesni vzgoji naše mladine. 
Take poedine vzgojitelje bomo mo
rali prepričati o njihovem napač
nem stališču.

Vse tovariše, ki so prejeli prve 
številke »Prosvetnega delavca«, pa 
ne nameravajo biti naročniki našega 
lista, prosimo, naj nam te številke 
vrnejo, da jih bomo lahko dostavili 
onim, ki povprašujejo po njih.
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Še nekaj z občnih zborov
Poročila funkcionarjev upravne

ga odbora podružnice SPD na kla
sični gimnaziji v Mariboru, ki so bi
la podana pred polnoštevilnim član
stvom podružnice dne 11. januarja 
1950 so nudila izčrpno in svetlo sli
ko delovanja na kulturno - prosvet
nem, političnem in ideološko - vzgoj
nem polju.

V času, ko je stopila v ospredje 
borba proti revizionizmu in oportu
nizmu, je bila posebno važna notra
nja politična vzgoja, česar se je član
stvo podružnice zavedalo v polni 
meri. Veliko naporov in truda je 
bilo vloženega v ideološki študij. Na 
29 študijskih sestankih je bilo pre
delanih razen predpisanih tem še 
mnogo drugih, tako: slovensko na
rodnostno vprašanje, govori maršala 
Tita, tov. Kardelja, Kidriča in Ne- 
škoviča na proračunski debati, gra
divo ob 30. obletnici KPJ, o nastan
ku življenja itd.

Izven šolskega zavoda opravljajo 
člani podružnice ogromno kulturno
politično delo. Dvajset predavateljev 
je imelo 104 predavanja na Ljudski 
univerzi, pri raznih drugih sindika
tih (pošta, gostinsko podjetje, kino, 
splošna bolnišnica, sodišče, Metrop, 
NLO), pri LMS, pri tehničnem oseb
ju SPD, pri prosvetnih delavcih v 
Ljutomeru, v Umetniškem klubu, v 
Literarnem klubu »Jože Hirmanko«, 
pred izrednimi slušatelji Pedagoške 
šole, pred učiteljstvom okraja Ma
ribor - okolica, pri Radio - Maribor, 
na mnogih strokovnih šolah in na
posled na terenu.

V dopisništvu se je udejstvovalo 
osem članov. Napisali so nad petde
set dopisov, poročil in razprav za 
Vestnik, Ljudsko pravico, Delavsko 
enotnost, Nova obzorja, Novi svet, 
Koroška Svoboda, Radio-Ljubljana, 
Kmečka žena, Slov. etnograf v Zgo
dovinski časopis in za Gostinstvo m 
turizem.

Razen na domačem zavodu je po
učevalo 18 članov podružnice skoraj 
na vseh strokovnih šolah in tečajih, 
tako na Kmetijskem tehnikumu, 
SKS, DT, LMS, VDG, na Oficirskih 
tečajih, na srednji glasbeni šoli, na 
pedagoških tečajih, na industrijskih 
in gospodarskih šolah in na raznih 
izobraževalnih tečajih.

Kakor so člani podružnice na za
vodu samem večinoma vodje stro
kovnih aktivov, tako so se udejstvo
vali tudi v množičnih organizacijah, 
podpirali so delo OF na terenu, po
magali pri ustanovitvi in delu v 
ljudskih knjižnicah, se afirmirali 
kulturno - umetniško kot likovni 
umetniki in glasbeniki, delali za 
Muzej NOB, pri ekipah Zgodovin
skega društva, pomagali LMS m 
pionirjem, pri organizacijah proslav 
na šoli, ki jih je bilo sedem, nad
zorovali so prostovoljno fizično delo 
mladincev in pionirjev, jih podpi
rali z nasveti in z aktivno pomočjo 
in sodelovanjem. Pri šahu so do
segli vidne uspehe ter vodili fizkul- 
turne odseke.

Podružnica se je obvezala, da bo 
v bodoče še bolj razširila in poglo
bila individualni študij, da bo vodila 
točnejšo evidenco o izvenšolskem 
delu in študiju in da bo v še večji 
meri izkoristila potencial idejno
politične vzgoje v praksi, to je pri 
vzgoji in izgradnji socialističnega 
človeka. Pomanjkljiva je bila idejno
politična vzgoja tehničnega osebja, 
ki se je le v neznatnem številu ude

leževalo idejno-političnih predavanj 
v okviru MOS. V bodoče bo treba 
tudi tehnično osebje idejno-politično 
aktivizirati in poglobiti v njem sin
dikalno zavest. Delovna morala čla
nov podružnic je na visoki stopnji. 
Za dijake, ki se vozijo in so brez 
pravega nadzorstva, se bo na šoli 
ustanovilo »zavetišče«, ki ga bodo 
nadzirali profesorji.

V tekmovanju z ostalimi podruž
nicami MOS je podružnica dosegla 
pomembne uspehe. Dne 4. aprila 
1949 ji je tekmovalna komisija 
MOS priznala v tekmovanju pro
svetnih podružnic prvo mesto, ker 
je najbolje izvedla vse točke tek
movalnega načrta in prostovoljnega 
dela. Drugi uspeh je bil novembra 
1949, ko je bilo podružnici v tekmo
vanju Maribora s Karlovčani pri
znano drugo mesto. Pogoje tekmo
vanja in obveze je podružnica sto
odstotno izpolnila, deloma pa jih je 
celo prekoračila. Člani podružnice 
so stoodstotno lastniki hranilnih 
knjižic; znatne vsote so zbrali za 
Kuratorij dijaškega doma in za Mla
karjevo družino, za kar so dali po
budo tudi ostalim prosvet. podruž
nicam. Samo v okt. so člani imeli 
izven podružnice 20 predavanj; po
membna in uspešna je bila kulturno- 
umetniška delavnost članov podruž
nice. V zadnjem mesecu se je znat
no poživila pomoč članstva mladin
ski in pionirski organizaciji na za
vodu, ki se kaže tudi v predavanjih 
na Mladinski univerzi. Pomanjklji
vost pri tekmovanju pa se kaže v 
tem, da polagajo člani premalo važ
nosti na evidenco dela.

Na občnem zboru je podal rav
natelj Stražar temeljito poročilo o

resoluciji III. plenarnega zasedanja 
CK KPJ, poudarjajoč ob splošnem 
odobravanju, da so našle naše tež
nje odziva v našem najvišjem foru
mu. Izrabiti moramo vse svoje zmož
nosti, da bomo res vzgojili sociali
stičnega človeka, vrednega pridobi
tev NOB.

Z občnega zbora je bila poslana 
resolucija CK KPJ in republiškemu 
odboru sindikatov prosvetnih delav
cev.

Z geslom: »Z novim poletom prek 
novih naporov k še večjim uspe
hom!« je bil občni zbor po triurnem 
trajanju zaključen.

Iz Bele Krajine
V primeri s poletjem lanskega 

šolskega leta se je šolski obisk na 
osnovnih šolah dvignil za 3,56%. 
Znaša namreč 93,35%. Najvišji od
stotek šolskega obiska so dosegli 
učenci osnovne šole Dobliče s 96,9%, 
za kar so prejeli od OLO pismeno 
priznanje. Povprečni učni uspeh 
znaša 78,81%, na sedemletkah pa 
62,28%.

Na 20 izobraževalnih tečajih po
učuje 32 učnih moči. Sedem tovari
šev ima kljub celodnevnemu pouku 
še toliko časa, da po dvakrat in tudi 
trikrat na teden poučuje v izobraže
valnih tečajih.

Od 35 vzgojnih ustanov v okraju 
so učenci 23. ustanov vložili v hra
nilnico din 57.726. Največji uspeh so 
dosegli učenci 2. raz. šole Metlika, 
ki so vložili v hranilnico 6565 dinar
jev, za kar so prejeli od OLO pisme
no pohvalo.

V okraju imamo še vedno pet to
varišic učiteljic - tečajnic, ki kljub 
temu, da službujejo že četrto, peto 
in tudi šesto leto večinoma na višje 
organiziranih šplah, kjer imajo sa
mo dopoldanski ali popoldanski po
uk, še vedno niso položile niti pred
hodnega izpita.

Proučujmo vzgojno vrednost 
otroških igrač

Da pride predšolski otrok do jas
nih predstav, mu je treba razviti in 
izostriti čutila. Da to dosežemo, nam 
pomagata igra in igrača, ki sta ne
ločljiva tovariša in spremljevalca 
otrok.

V predšolski dobi se otrok naj
več igra; začenja pa z igro že v sami 
zibelki. Otroku sta prva igrača last
ni roki, prva izdelana igrača pa ro
potuljica. Otroku dajemo njegovi 
starostni dobi primerne igrače. Za
radi velike vloge, ki jo imajo igra
če v razvoju otroka pri oblikovanju 
njegovega značaja, pristopajmo k 
proučevanju vzgojne vrednosti po
sameznih igrač! Imamo vrsto igrač, 
katerih vzgojna vrednost je že do
kazana. To so: žoga, punčka, kocke 
kot gradbeni material itd. Dokazali 
so jo na osnovi opazovanja otroških 
iger z igračami v domovih predšol
skih otrok vzgojitelji drugih dežel. 
Ker ima vsak narod svoje posebno
sti, imajo svojo posebnost tudi njih 
otroci. Zaradi tega bomo začeli v 
naših domovih igre in dela s siste
matičnem proučevanjem vzgojne 
vrednosti igrač z ozirom na našega 
slovenskega otroka.

Igračo ocenjujemo in ji prizna
vamo 'vzgojno vrednost, če daje 
možnosti za pravilen telesni in du
ševni razvoj otroka. S pomočjo igra
če izostrimo otrokova čutila, utrdi
mo telesne kretnje ter razvijemo pri 
otrocih različne spretnosti. Razen 
tega nam mora dati igrača možnosti, 
da vplivamo na razvoj otrokovega 
razuma, na utrjevanje njegove volje,

na razvijanje njegovih estetskih ču
stev in da ga navajamo k razisko
vanju, ustvarjanju in vživljanju v 
kolektiv.

Vsi otroci se ne igrajo enako. 
Ravno tako vsi nimajo enakega od
nosa do igrač. Nekateri so živahni, 
vse jih zanima, imajo bujno fanta
zijo; drugi pa so umerjeni, se težje 
razigrajo, nimajo dovolj poguma. 
Da določimo vrednost posamezne 
igrače pri vzgoji in njen vpliv na 
razvoj otroka, moramo opazovati 
otrokov odnos do igrače, kako ga 
igrača razveseljuje, mu ostri čutila 
ter mu razvija telesno spretnost in 
pogum, kako vpliva na razvoj nje
gove volje, na sposobnost njegove
ga opažanja, govora in pomnenja, 
kar ima vse velik vpliv na njegov 
umski razvoj. Opazovati moramo še, 
kako mu igrača vzbuja in razvija 
fantazijo, plemeniti čustva, ustvarja 
nove interese, razvija iniciativnost 
in kakšne možnosti mu daje za pe
strost igre in vživljanje v kolektiv.

Vse to naj proučujejo vzgojite
ljice s pomočjo že razpoložljivih 
igrač (Čipek-Čapek, Pin kocke, raz
lične kocke kot gradbeni material, 
Domino v barvah, gugalni konjiček, 
punčka) z vsako skupino otrok. O 
svojih opazovanjih naj vodijo belež
ke za vsakega otroka posebej: nje
govo starost, spol, vpliv igrače na 
njegov telesni, umski in estetski raz
voj.

Vsa ta opažanja naj dostavljajo 
vzgojiteljice na Ministrstvo za pro
sveto, oddelek za vzgojne domove.

Čičigoj in Uornsultacife
V Bobojedistanu živi učitel j Ci- 

čigoj, človek, ki spoštuje stare lju
di, ljubi staro vino, čita stare ro
mane in je zvest starim navadam 
in običajem.

Deset let se že nisva videla. Oni 
dan pa sem ga srečal. Toda kakšne
ga! Ves prepaden in poln nekakšne
ga vcepljenega strahu se mi je pri
bližal, mi tovariško stisnil roko, 
potlej pa se je previdno ozrl, da bi 
ugotovil, če kdo ne prisluškuje na
jinemu razgovoru, se povzpel na 
prste in mi s tresočim glasom zaše
petal na uho:

»Ali že veš, da bom najbrž pre
meščen v Piškopejo?«

»Tako? Pa zakaj?« sem se nare
jeno začudil.

»Konsultacije . ..« je vzdihnil to
variš Cičigoj in si z velikim modrim 
robcem obrisal oznojeno plešo.

»Ne razumem te, ljubi Cičigoj,« 
sem mu oponesel. »Le kako naj 
bi bile konsultacije v zvezi s tvojo 
premestitvijo v Piškopejo?«

»Že vidim, da si še včerajšnji,« 
mi je pomežiknil. »Ali še ne 
da grozi premestitev v okolico Ska- 
darskega jezera vsem, ki na kon- 
sirltacijah ne bodo pokazali za
dostnega znanja?«

»Ah, beži no! Kdo ti je pa spet 
to obesil?« sem se mu zasmejal v 
brk. »Ti si še vedno stari paničar, 
kakor si bil pred zadnjo vojno.

Mislim pa, da je za vselej minil 
čas, ko so tebe in tebi podobne ku- 
feraše valpti starih režimov pre
ganjali iz kraja v kraj samo zato, 
ker ste bili sesalci, ne pa pla- 
zilci ..

»6h, ljubi moj, ti še ne veš...« 
je zajecljal Cičieoj. »Zares je zdaj 
navidezno drugače . .. Nov čas, novi 
ljudje, novi pedagoški prijemi, no
ve ideje ..., le palica je ostala ista.«

Ujezila me je takšna maloduš
nost in sem se že obrnil, da bi od
šel ter Cičigoja, starega pesimista, 
zapustil v njegovem črnogledem 
premišljevanju, a je menda uganil 
mojo namero, ker me je pograbil 
za roko in mi pričel tožiti z joka
vim glasom:

»Genovefo poznaš, ne?«
»Poznam. Ce se ne motim, sta 

oba učitelja bobojedistanske šole.«
»Tako je,« mi je pritrdil. »Vidiš, 

tale Genovefa je pri Temintem 
zvedela, da so vsa vprašanja za 
konsultacijo že napisana na listke. 
Pomisli vendar, kakšen postopek! 
Vlekli bomo listke kakor pri ma
turi. In jaz sem že star in plesast 
in bogme, kakor vidiš, tudi škrbast, 
pa bom moral pri konsultacdjah 
odgovarjati kakor dijak pred izpit
no komisijo. Pozabljiv postajam, 
pamet se mi vozlja . . ., prepričan 
sem, da me bo strogi eksamina- 
tor vrgel kakor sem dolg in širok 
in potlej — dober dan premestitveni

lekret in zbogom Bobojedistan in 
ta svidenje v Piškppeji.«

Kaj sem hotel s trmoglavcem, 
:i je venomer trdil svoje in si ni 
iil svest, da po papagajsko ponav- 
ja za lase privlečene, vznemirljive 
esti, ki mu jih je bila Genovefa, 
tajboljša prijateljica farovške ku- 
larice, natresla v staro dušo! Mimo 
e pribezljala krava. Umaknil sem 
e na rob ceste in kakor da bežim 

preplahu pred splašenim živin- 
etom, sem zbežal od Cičigoja.

Od takrat se nisva več srečala. 
Mda znanci in prijatelji so mi sko- 
aj sleherni dan pripovedovali, ka- 
;o jih je preoadeni, shujšani in za- 
krbljeni učitelj Cičigoj ustavljal 
redi ceste, oborožen s popisanimi 
lolami. vprašanj za seminar in ter- 
al od njih odgovore za tisočkrat 
ifeklete konsultacije; odgovore na 
prašanja, ki so mu jemala duševni 
air in kradla spanec.

Prvi je bil Žiži, mlad, nadebudni 
n vselej veseli učiteljski priprav- 
iik, ki mi je poročal:

»Grem po cesti, ali bolje rečeno 
tovarišico Mileno sem bil name- 

tjen v gledališče, kar me naš stari 
lobričina, tovariš Cičigoj potegne 
a rokav in vpraša: ,Hej vidva, ki 
ta mlada in tako rekoč^ ujeta v 
iroblematiko sedanjega časa, po
sejta mi prosim, v čem obstaja 
ažnost planiranja v KOZ in ZL. 
n sploh kaj je to KOZ? Je to mo- 
'ocg genetiv plur&lis siiDstantivci 
;oza?’ _ Povedal sem mu vse, kar 
em o kmetsko obdelovalnih za

ZapisKi is organisacifsUe 
administracije

Ker je za pravilno delovanje 
sindikalne organizacije važno tudi 
redno administrativno poslovanje, 
nameravamo na podlagi organiza- 
cijsko-administrativnega gradiva v 
»Prosvetnem delavcu« prikazovati 
od časa do časa tudi to stran delo
vanja naših forumov. Podrobnejša 
analiza omenjenega gradiva bo nu
dila za to dovolj snovi, njeno pri- 
občevanje pa bo služilo našim fo
rumom kot ogledalo in bo morda 
zaleglo za več, kakor pa morajo 
žaleči navodila v okrožnicah. Pogoj 
za uspeh pa je, da bodo brali te 
zapiske jnedvsem funkcionarji, pa 
tudi člani, ki naj z upravičeno kri
tiko zahtevajo pravilno poslovanje.

Za danes se omejimo konkretno 
na dvoje: na redno dostavljanje 
blagajniških poročil (t. im. finanč
nih izvesta je v) in na točno porav
navanje denarnih obveznosti, to pa 
zaenkrat le za izvenljubljanske 
forume.

Ce povemo, da smo vzeli podatke 
za prvo iz statistike o dostavljanju 
finančnih izveštajev, ki jo je vodila 
do avgusta 1949 CU, od septembra 
dalje pa jo vodi RO, podatke za 
drugo pa iz tozadevnih pregledov 
pri RO, mislimo, da ne bo zamere 
in ne prerekanja, ako bomo ime
novali forume s polnim imenom.

I. Kako so dostavljale podružnice 
SPDJ v Sloveniji izven Ljubljane 
mesečne izveštaje v letu 1949, kaže 
naslednji pregled:

Za vseh 12 mesecev so jih posla
le do 51. I. 1950 te podružnice: 

Jesenice osn. šola, Kamnik osn. 
šal, Domžale gimn., Kranj gimn., 
Kranj DTT, Preddvor, Smlednik, 
Tržič, Škofja Loka, Logatec, Celje: 
I. gimn., II. gimn., Glasbena šola, 
I. osn. šole, II. osn. šole. Laško, 
Vojnik, Šent|urij, Žalec, Slov. Ko
njice, Šoštanj, Rogaška Slatina, Tr
bovlje I, Trbovlje II, Trbovlje^ III, 
Hrastnik, Ljutomer, Križevci, Šmi- 
klavž. Gor. Mežiška, Spod. Mežiška, 
Mislinjska, Maribor-mesto: vse po
družnice, Maribor-okol. II, Murska 
Sobota osn. šole. Murska Sobota 
gimn., Puconci, Salovci, Rogaševci, 
Ptuj gimn., Ptuj-desni bref Ptuj- 
levi breg, Ormož, Ptujska gora. 
Slov. Bistrica, Kočevje, Ribnica, Kr- 
ško-sever, Trebnje, Tolmin Bovec, 
Idrija, Cerkno, Postojna osn. šole, 
Gorica-Šempeter, Divača, Ilir. Bi
strica;

za 11 mesecev so dostavile fin. 
izveštaje podružnice:

Vel. Lašče, Bled, Kranj ET, Stra
žišče, Cerklje, Novo mesto gimn., 
Postojna gimn.;

za 10 mesecev so jih poslale po
družnice;

Domžale osn. šole, Gor. Radgona, 
Sv. Lucija, Kobarid, Spodnja Vi
pavska;

za 9 mesecev podružnice: 
Preska, Zagorje, Dravska dol., 

Beltinci, Novo "mesto osn.. Št. Jer
nej, Dol. Toplice, Stari trg pri Ložu; 

za 8 mesecev:
Stična, Jesenice gimn., Žužem

berk;
za 7 mesecev:
Vrhnika, Radeče; 
za 6 mesecev;
Lesce, Celje kinopodj., Gomil- 

sko;
za 5 mesecev;
Mozirje, Ajdovščina; 
za 4 mesece:
Kamnik gimn.; 
za 5 mesece: 
nobena; 
za 2 meseca:

Kranj osn. šole, Črnomelj, Kr
ško-jug, Šempeter na Krasu;

za 1 mesec;
Dolnja Lendava, Dutovlje;
za 0 mesecev:
Maribor-okolica I.
Podružnic, ki so začele s poslo

vanjem med letom 1949, v izkazu 
nismo upoštevali.

K pregledu samemu pa pripomi
njamo, da so le izredno redke po
družnice, ki so dostavljale poročila 
do določenega roka, t. j. do 10 v 
vsakem mesecu za pretekli mesec, 
in da so še vedno podružnice, ki 
smatrajo poročilo za mesečno, če ga 
pošljejo za več mesecev na istem 
obrazcu.

II. O zavesti do pravočasne in 
točne poravnave denarnih obvezno
sti naj govorita dva primera:

1. Dne 12. XII. 1949 je razposlal 
RO mestnim'in okrajnim odborom 
ter okrajnim podružnicam »Pravi
la« Sindikata prosvetnih delavcev 
Jugoslavije; vsaki pošiljki je dodal 
poštno položnico z napisanim zne
skom, koliko je treba plačati za 
poslana »Pravila«. Dočim so neka
teri forumi pravilno razumeli ta 
poziv, RO do 31. I. 1950 še ni prejel 
naznačenega zneska od naslednjih 
naslovnikov:

MO Celje, Okr. odbora Murska 
Sobota in Novo mesto, Okrajne po
družnice: Vrhnika, Logatec, Laško, 
Vojnik, Mozirje, Šoštanj, Dol. Len
dava, Maribor-okolica I, Gornja 
Radgona, Slov. Bistrica, Črnomelj, 
Trebnje, Ilir. Bistrica, Poljčane.

2. V letu 1949 so mnogi člani 
naše sindikalne organizacije leto. 
vali po tozadevnih napotilih RO. 
Ravnanje z napotili je RO natančno 
pojasnil s posebnimi okrožnicami. 
Po zaključku letovanj pa je 1\\J 
razposlal mestnim in okrajnim od
borom ter okrajnim podružnicam 
obračune o letovanju njihovih čla
nov in terjal še nevplačane ali 
premalo vplačane prispevke za le
tovanje. Namesto pa, da bi razlike 
porsfvnali, se mnogi naši forumi iz
govarjajo: ali da niso vedeli, da se 
mora letovanje plačati, marveč so 
mislili, da je brezplačno kot na
grada za delo dotičnemu članu; da 
naknadno ne morejo izterjavati teh 
zneskov od svojih članov; dav svo
jih fondih nimajo sredstev za tako 
poravnavo ipd. Nekateri okr. od
bori prevaljujejo plačila na podruž
nice, čeprav te oddajajo % za fonde 
okrajnim odborom; so pa tudi fo
rumi, ki odgovarjajo na obračun 
in urgence s suverenim molkom.

V kratkem razpošlje RO obra
čune še forumom, ki so prejeli na
potila za letovanje na Korčuli in v 
Orebiču. Tem in onim priporoča 
RO, naj ne odlašajo s poravnavo 
zaostankov, da bomo vendar že za
ključili račune o letovanju v letu 
1949.

Glavni odbor Slovensko-hrvatske 
prosvetne zveze v Trstu nam je spo
ročil, da poedine ustanove ne nava
jajo njihovega točnega naslova. Zato 
so nas naprosili, da objavimo njihov 
pravi naslov, ki se glasi: Slovensko- 
hrvatska prosvetna zveza — Trst, via 
Ruggero Manna 29; preko Kopra pa: 
Podzveza SHPZ za Glavni odbor 
— Koper.

drugah in zadružnih ekonomijah. 
V gledališče sva z Mileno prišla se
veda prepozno. Prvo dejanje je 
minilo, toda Čičigoj me je v za
hvalo za pojasnilo objel in polju
bil. ,Ti si moj odrešenik!’ je dejal. 
,Rešil si me Piškopeje’!«

In tako je ubogi Cičigoj iz dne
va v dan ustavljal znance in pri
jatelje, jim zastavljal vprašanja in 
se jim zahvaljeval, da so ga rešili 
pregnanstva.

Potlej sem nekega dne zvedel, 
da se je Čičigoj vpisal v večerni 
tečaj, kjer so se zbirali njemu po
dobni paničarji in si za konsulta
cije pisali odgovore na vprašanja 
za seminarje. Tečaj ni bil prijav
ljen, tečajniki pa so zbrali denar 
in nagradili polihistorja, ki jih je 
inštruiral o vsem, kar so želeli in 
kar je bilo v zvezi s konsultaci- 
jami.

Zbegan, natrpan z njemu nepo
znano učenostjo, je Čičigoj pričakal 
dne, ko so prišli v bobojedistansko 
šolo eksaminatorji; okrajni pro
svetni inštruktor, poverjenik za 
prosveto, član okrajnega odbora 
OF itd., sami mladi tovariši, polni 
življenja in nalezljivega smeha.

In glej čudo! Nikakih listkov 
ni bilo, kakor je Čičigoju pripo
vedovala Genovefa. V prijateljskem, 
tovariškem razgovoru so tovariši 
eksaminatorji obravnavali seminar
ska vprašanja, učitelji bobojedistan
ske šole, med njimi tudi Čičigoj, pa 
so se oglašali, vpraševali, se medse
bojno izpopolnjevali in korigirali.

vprašanja pa, ki so bila za Cičigoja 
in njegovo ostarelo pamet le pre
težka, rešili v splošno zadovoljnost 
tako, da je tisti, ki je več znal, 
tudi več povedal. Smeh, veselje in 
ugotovitev, da so še premalo čitali, 
kar bo potrebno v bodoče popraviti, 
so spremljali konsultacije.

Ob slovesu je okrajni prosvetni 
inštruktor potrepljal Cičigoja po

imenu:
»Moram vas pohvaliti, dragi to- 

iriš Čičigoj,« je dejal. »Vi mislite, 
i ste zreli za upokojitev, toda da- 
ss sem spoznal, da se živo zanima- 
; za sodobno problematiko. In to 
; prav! Le tako boste lahko uspeš- 
:> služili naši novi stvarnosti! Na 
iškopejo pa nikar ne mislite! Tisti, 
i vam je vcepil ta strah v srce, 
e ljubi naše domovine in ni pri- 
itelj napredka!«

Čičigoj.
»Vem,« se je zasmejal prosvetni 

inštruktor. »A vem tudi to, da ste 
bili pri študiju le malce nerodni. 
Genovefe pa ne poslušajte. Saj ste 
opazili, da se niti enkrat ni oglasila 
pri debati. Vendar zaradi tega tudi 
njej ne bo treba potovati v Piško
pejo.«

V Bobojedistanu živi odslej uči
telj Čičigoj, človek, ki spoštuje 
stare ljudi, ljubi staro vino, bere 
novice in je prijatelj mladine, 
tiste, ki nam utira pot v lepše 
življenje.

Z Genovefo pa je skregan.
Lojze Zupanc
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